
e-mail: redakcja@amu.edu.pl
NR 6 (177) czerwiec 2008

ISSN 1231- 8825 

Jeszcze tylko sesja i...

¯YCIE
UNIWERSYTECKIE

S T R O N A  6



2

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
6
 (
1
7
7
) 

c
ze

rw
ie
c
 2

0
0
8

ab
so

lu
to
riu

m

FO
T.

 X
4
 M

AC
IE

J 
M

ÊC
ZY

Ñ
S
K
I



¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
6
 (
1
7
7
) 

c
ze

rw
ie
c
 2

0
0
8

3

w
 n
um

er
ze

¯YCIE
UNIWERSYTECKIE

UAM POZNAÑ
nr 6 (177) czerwiec 2008

4-5 wydarzenia
• •Kalendarium

6 sesja
• •Jeszcze tylko sesja i... wakacje

7 nominacje
• •Teraz w profesorskim gronie

8 porozumienie
• •Akademicki Poznañ - wspólna sprawa

9 jubileusz
• •Jubileusz eksperta od science fiction

10-12 studia doktoranckie
• •Studia doktoranckie - perspektywy - obawy

13 fina³ w Pary¿u
• •Rozmowy biologów z informatykami

14-15 bli¿ej Chin
• • Instytut Konfucjusza w Poznaniu

16 z dobrych najlepszy
• •Primus inter pares - pierwszy wœród równych

17 prezentacje
• •Wrzeœniowa noc z nauk¹

18-19 przez granicê
• •Nowa twarz „Viadriny”

20 ksi¹¿ka
• •Badacz za biurkiem

21 Open Access
• •Naukowcy wszystkich wydzia³ów 

³¹czcie siê!

22-23 po s¹siedzku
• •Dwug³os o wspó³pracy miêdzy granicami

24 na g³os
• •Biblioteka ksi¹¿ki mówionej

25 bez obrazu
• •Czy fizykê trzeba zobaczyæ?

26-27 jak z bajki
• •Nieznany Andersen 

>> Marian Opania - specjalista od bajek

28 z „Panem Tadeuszem”
• •Od re¿yserii dŸwiêku 

do „Pana Tadeusza”

29 kultura
• •Aula koncertowa

30 na sportowo
• •Z³oto i br¹z pi³karzy UAM

32 juwenalia
• • fotoreporta¿

6

Wydawca:

Uniwersytet im. Adama Mickiewicza 

Rektorat, 67-712 Poznañ, 

ul. Wieniawskiego 1 

Rada Programowa:

Prof. Joachim Cieœlik, prof. Andrzej

Kostrzewski, prof. Wojciech Nawrocik, 

prof. S³awomira Wronkowska-Jaœkiewicz 

(przewodnicz¹ca, prorektor UAM) 

Redaktor naczelny: 

Jolanta Lenartowicz  len_media@op.pl 

Stali wspó³pracownicy: 

Teksty: Adam Barabasz, Danuta 

Chodera-Lewandowicz, Marcin Piechocki,

Romuald Po³czyñski, Ewa Woziñska, 

Magdalena Zió³ek, Maria Rybicka

Zdjêcia: Maciej Mêczyñski, Maciej Nowaczyk

Korekta: Lucyna Drajewska

Materia³ów nie zamówionych redakcja nie zwraca. Zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów, zmiany tytu³ów.
Za treœæ zamieszczanych og³oszeñ, reklam i komunikatów redakcja nie odpowiada. Zapraszamy do wszechstronnej wspó³pracy.

Adres redakcji: 61-734 Poznañ, 

ul. Nowowiejskiego 55, tel./fax 061 829 39 60 

Biuro redakcji: Marta Dzionek 

Zdjêcie na ok³adce: Maciej Mêczyñski, Maciej Nowaczyk 

Opracowanie graficzne: Agata Rz¹sa 

Druk: ARTPRESS – Studio Grafiki Komputerowej 

Spó³ka Jawna T. Waloch, E. Waloch, 

ul. Poznañska 281, 88-100 Inowroc³aw  

ISSN 1231- 8825 

FO
T.

 M
AC

IE
J 

N
O

W
AC

ZY
K



KKalendarium

4

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
6
 (
1
7
7
) 

c
ze

rw
ie
c
 2

0
0
8

w
yd

ar
ze

ni
a

Wydarzy³o siê:
•• W ramach imprezy „Majówka z Au-
stri¹”, organizowanej przez Austriacki
Oœrodek Kultury, 20 maja mo¿na by³o
wys³uchaæ wyk³adu pt. „Przemiany stylo-
we w architekturze wiedeñskiej cza-
sów Adolfa Loosa”, który wyg³osi³a mgr
Agnieszka Gryska z Uniwersytetu Miko³a-
ja Kopernika w Toruniu. Po wyk³adzie s³u-
chacze mieli okazjê uczestniczyæ w degu-
stacji austriackich specja³ów.

•• Pracownia Badañ nad Tradycj¹ Euro-
pejsk¹, Pracownia Kalendarza ¯ycia i
Twórczoœci Cypriana Norwida oraz Po-
znañskie Towarzystwo Przyjació³ Nauk
zorganizowa³y w dniach 26–28 maja kon-
ferencjê „Norwid – artysta”. Konferen-
cjê otworzy³ wyk³ad prof. Zofii Trojanowi-
czowej pt. „Wokó³ problemów Kalenda-
rza ¿ycia i twórczoœci Cypriana Norwi-
da”. W ramach konferencyjnych refera-
tów odby³o siê studenckie seminarium
na temat korespondencji sztuk pt. „Ro-
mantyzm na warsztat”.

•• Konferencja z okazji 130. rocznicy
urodzin Stanis³awa Brzozowskiego
zosta³a zorganizowana w pierwszych dniach
czerwca przez Zak³ad Teorii, Historii Lite-
ratury XX wieku i Sztuki Przek³adu oraz
Poznañskie Towarzystwo Przyjació³ Na-
uk. Wœród konferencyjnych referatów
znalaz³y siê m.in.: „Czy sprzeciw wobec
w³adzy daltonizmu naturalistycznego? 
O metafizycznych i metaepistemologicz-
nych pogl¹dach Stanis³awa Brzozowskie-
go”, który wyg³osi³ Tomasz Sobieraj, „Ro-
la metafory w pismach Brzozowskiego
(na wybranych przyk³adach)” – Andrzej
Zawadzki, „Za kulisami. Sam wœród ludzi
S. Brzozowskiego i Pa³uba K. Irzykow-
skiego jako dwie próby zapisu to¿samo-
œciowego doœwiadczenia” – Marcin
Jauksz. Wœród zaproszonych na konfe-
rencjê goœci „znalaz³ siê” równie¿ sam
dostojny jubilat – w tej roli wyst¹pi³ Rado-
s³aw Elis, aktor Teatru Nowego w Pozna-
niu, który otworzy³ konferencjê. 

•• Prezentacja ksi¹¿ki „Œwiêtokradz-
two” Oskara J. Tauschinskiego mia³a
miejsce 3 czerwca w Austriackim Oœrod-
ku Kultury UAM. Goœæmi wieczoru byli
t³umacz ksi¹¿ki, prof. Stefan H. Kaszyñ-
ski z Instytutu Filologii Germañskiej UAM

oraz red. Roman B¹k, poznañski poeta,
t³umacz i wydawca. 

Do wa¿niejszych utworów Oskara Ja-
na Tauschinskiego (1914–1993) nale¿¹
oparta na motywach autobiograficznych
powieœæ „Talmi” (1963), „Die Variation”
(„Wariacja”, 1973), „Sakrileg” („Œwiêto-
kradztwo” 1976, 2008). Mikropowieœæ
„Œwiêtokradztwo” ukaza³a siê nak³adem
Wydawnictwa Biblioteka TELGTE.

•• Jan Oberbek, wirtuoz gitary klasycz-
nej, wyk³adowca Akademii Muzycznej
w Krakowie, autor ksi¹¿ki „Jan Nepo-
mucen Bobrowicz – Chopin gitary” go-
œci³ 5 czerwca w Bibliotece Uniwersytec-
kiej. W programie spotkania znalaz³y siê:
uroczyste otwarcie wystawy poœwieconej
Janowi Nepomucenowi Bobrowiczowi –
wydawcy, kompozytorowi i œwiatowej s³a-
wy gitarzyœcie – a tak¿e koncert gitarowy
w wykonaniu Jana Oberbeka. 

•• Prezentacja „Bajka³ i Buriacka – Re-
gion, Ludzie, Kultura, Nauka” przygoto-
wana przez prof. Wiaczes³awa Mantato-
wa, kierownika Katedry Etyki Œrodowi-
skowej UNESCO Wschodniosyberyjskie-
go Uniwersytetu Technologicznego w
U³an-Ude (Buriacka Republika Autono-
miczna), mia³a miejsce 11 czerwca w In-
stytucie Jêzykoznawstwa UAM. Goœcie z
Buriacji przyjechali z okazji podpisania
dwustronnej umowy z UAM. 

•• Konferencja prasowa zwi¹zana z
uroczyst¹ Inauguracj¹ dzia³alnoœci In-
stytutu Konfucjusza na UAM odby³a siê
14 czerwca. Instytut Konfucjusza bêdzie
now¹ jednostk¹ miêdzywydzia³ow¹ powo-
³an¹ we wspó³pracy z Tianjin University
of Technology (Chiñska Republika Ludo-
wa) i drug¹, po Uniwersytecie Jagielloñ-
skim, tego typu placówk¹ w Polsce.

•• W programie Uroczystego Posiedze-
nia Senatu UAM, które odby³o siê 17
czerwca, znalaz³y siê m.in.: wyst¹pienie
JM Rektora, wrêczenie nominacji oraz
wyk³ad pt. „Badania na zwierzêtach – ko-
niecznoœæ czy ciekawoœæ?”, który wyg³o-
si³ prof. dr hab. Kazimierz Ziemnicki. 

•• Z okazji 25. rocznicy pielgrzymki Oj-
ca Œwiêtego Jana Paw³a II do Poznania
i beatyfikacji Matki Urszuli Ledóchow-

skiej 22 czerwca w Katedrze Poznañ-
skiej mo¿na by³o us³yszeæ „Jak Bóg
chce” Urszuli Ledóchowskiej w interpre-
tacji Marty Klubowicz. Komentarz do lek-
tury wyg³osi³ ks. bp dr hab. Marek Jêdra-
szewski. Ponadto wyst¹pi³ Chór Dzieciê-
co-M³odzie¿owy „Promyki S³oneczne”
pod dyrekcj¹ s. Danieli Jankowskiej Ursz.
SJK. Prezentacja odby³a siê w ramach cy-
klu Verba Sacra. 

•• Cykl wyk³adów otwartych zwi¹za-
nych z Rokiem Klimatu i Œrodowiska
odbywaj¹cy siê pod patronatem senator
RP, prof. dr hab. Jadwigi Rotnickiej, prze-
wodnicz¹cego Kolegium Rektorów Uczel-
ni Wy¿szych Miasta Poznania, Rektora
UAM, prof. dr. hab. Stanis³awa Lorenca
oraz prezydenta Poznania Ryszarda Gro-
belnego i Wydzia³u Ochrony Œrodowiska
Urzêdu Miasta Poznania mia³ miejsce w
dniach od 17 do 21 czerwca w Pawilonie
Dydaktycznym Ogrodu Botanicznego
UAM. Celem wyk³adów by³o przybli¿enie
oraz propagowanie szerokiemu gronu
odbiorców wiedzy o niektórych zagadnie-
niach zwi¹zanych ze zmianami klimatu
na œwiecie i o wp³ywie dzia³añ cz³owieka
na œrodowisko. W ramach cyklu mo¿na
by³o us³yszeæ nastêpuj¹ce wyk³ady: mgr.
in¿. Janusza Wiœniewskiego – „Czy Po-
znaniowi grozi powódŸ? – historia powo-
dzi w Poznaniu”, Tomasza Duringa,
przedstawiciela Polskiego Stowarzysze-
nia Energetyki Wiatrowej w Szczecinie –
„Energetyka wiatrowa – odnawialn¹ tech-
nologi¹ przysz³oœci?”, prof. dr. hab. Pio-
tra Trojanowskiego – „Dlaczego wiosna
zaczyna siê coraz wczeœniej?”, prof. dr.
hab. Karola Rotnickiego – „Dlaczego
wspó³czeœnie podnosi siê poziom ocea-
nu œwiatowego?”, prof. dr. hab. Janusza
Olejnika – „Efekt cieplarniany – dobro-
dziejstwo czy zagro¿enie?”.

Ju¿ wkrótce:

•• XVII Miêdzynarodowa Ekologiczna
Szko³a Letnia pt. „Wirusy i Fungi Imper-
fecti w ekosystemach wodnych” odbê-
dzie siê w dniach 23–28 czerwca. Jak
zapowiadaj¹ organizatorzy, uczestnictwo
w wyk³adach bêdzie niepowtarzaln¹ oka-
zj¹ zapoznania siê z wirusowymi infekcja-
mi w zbiornikach wodnych i (w terminie
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od 26 do 28 czerwca) grup¹ grzybów
wodnych. Zagadnienia te bêd¹ po raz
pierwszy poruszane w aspekcie oceny
stanu ekologicznego ekosystemu wod-
nego. W warsztatach swoj¹ obecnoœæ za-
powiedzieli: prof. dr hab. Anna GoŸdzic-
ka–Józefiak (Uniwersytet im. Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu) oraz dr Miros³awa
Or³owska (Akademia Medyczna w Bia-
³ymstoku), najlepsi specjaliœci w tych
dziedzinach. Organizatorem jest Zak³ad
Hydrobiologii Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu

•• Kolejna edycja warsztatów teatral-
nych w ramach projektu teatr/dzia³anie
pt. „Performance Ecology” odbêdzie
siê w dniach 25–28 czerwca w O. T.
„Maski”. Zajêcia prowadzone bêd¹
przez cz³onków New Word Performance
Laboratory Jairo Cuestê i Jamesa Slova-
ka. 

Teatr New World Performance Labo-
ratory zosta³ za³o¿ony w 1989 roku przez
Jairo Cuestê i Jamesa Slovaka. W swych
za³o¿eniach mia³ on koncentrowaæ siê na
badaniu technik performatywnych z ró¿-
nych stron œwiata i rozwijaniu metod pra-
cy artystów teatralnych wywodz¹cych siê
z ró¿nych kultur. Rezultaty poszukiwañ
zespo³u wpisywane s¹ w kreacje zbioro-
we i intensywne warsztaty z zakresu
„Performance Ecology”, a tak¿e doku-
mentowane i publikowane. O pracy ze-
spo³u ukaza³y siê liczne artyku³y, m.in.
na ³amach: „The Drama Review”, w
ksi¹¿ce Lisy Wolford Grotowski's „Objec-
tive Drama Research” (1996) oraz w an-
tologii „The Grotowski Sourcebook” pod
red. Richarda Schechnera i Lisy Wolford
(1997, 2 wyd. 2001). Organizatorami

warsztatów s¹ Poznañskie Stowarzysze-
nie Inicjatyw Teatralnych, Ko³o Naukowe
Teatrologów UAM.

•• W ramach Verba Sacra 29 czerwca
w Bazylice Archikatedralnej „List do
Rzymian” Œw. Paw³a bêdzie czyta³
Adam Woronowicz. S³owo wstêpne wy-
g³osi ks. dr Tomasz Siuda, a oprawê mu-
zyczn¹ zapewni¹ Chóry Koœcielne Archi-
diecezji Poznañskiej pod dyrekcj¹ Leszka
Bajona. Prezentacja odbêdzie siê z oka-
zji inauguracji Roku Œw. Paw³a w Archi-
diecezji Poznañskiej.

•• Wydzia³ Matematyki i Informatyki
UAM oraz Instytut Matematyczny PAN
organizuj¹ w dniach 26-28 wrzeœnia II
Kongres M³odych Matematyków Pol-
skich. Honorowy Patronat nad Kongre-
sem objê³a Pani Prezydentowa Maria Ka-
czyñska. G³ównym celem Kongresu jest
bezpoœredni kontakt najzdolniejszych
uczniów szkó³ ponadpodstawowych z ca-
³ej Polski z wybitnymi polskimi matema-
tykami. Szczególnie gor¹co do udzia³u w
Kongresie organizatorzy zapraszaj¹ m³o-
dzie¿ niepe³nosprawn¹ o wyraŸnych
uzdolnieniach w naukach œcis³ych. W
Kongresie weŸmie udzia³ oko³o 300
uczniów reprezentuj¹cych wszystkie wo-
jewództwa. Mog¹ oni byæ zg³aszani przez
Kuratoria Oœwiaty i Krajowy Fundusz na
Rzecz Dzieci. 

•• VIII zwyczajne posiedzenie Senatu
Akademickiego odby³o siê 26 maja w
Domu Pracy Twórczej i Wypoczynku w
Obrzycku. Obrady otworzy³o wspomnie-
nie o zmar³ym w dniu 28 kwietnia em.
prof. dr. hab. Jerzym Wis³ockim, wielolet-

nim pracowniku Wydzia³u Prawa i Admini-
stracji. W trakcie obrad Senat przeg³oso-
wa³:

– uchwa³ê w sprawie pensum dydak-
tycznego, rodzajów zajêæ dydaktycznych
oraz liczebnoœci grup studenckich w roku
akademickim 2008/2009, 

– wniosek o nadanie prof. dr. hab. Ta-
deuszowi Witczakowi wyró¿nienia Pal-
mae Universitatis Studiorum Posnanien-
sis,

– ratyfikacjê umowy zawartej pomiê-
dzy Uniwersytetem im. Adama Mickiewi-
cza a Kirgiskim Narodowym Uniwersyte-
tem Pañstwowym im. Józefa Ba³asagina
w Baszkeku,

– uchwa³ê w sprawie nieodp³atnego
nabycia nieruchomoœci po³o¿onej w Po-
znaniu na Morasku.

Ponadto w trakcie obrad Senat wyra-
zi³ zgodê na zmiany w strukturze organi-
zacyjnej: 

– na Wydziale Neofilologii w Instytu-
cie Filologii Angielskiej – przekszta³cenie
Zak³adu Kultury, Literatury i Jêzyka Ni-
derlandzkiego i Afrikaans w Zak³ad Stu-
diów Niderlandzkich i Po³udniowoafry-
kañskich,

– na Wydziale Neofilologii w Instytu-
cie Filologii Romañskiej – utworzenie
Pracowni Badañ Kultur Pogranicza Ame-
ryki £aciñskiej i Karaibów,

– na Wydziale Historycznym w Instytu-
cie Historii – przekszta³cenie Pracowni
Kultury i Myœli Politycznej w Zak³ad Kultu-
ry i Myœli Politycznej 

– na Wydziale Studiów Edukacyjnych
– utworzenie Pracowni Poradnictwa Spo-
³ecznego, Pracowni Edukacji Muzycznej,
Pracowni Edukacji Plastycznej.  

Magdalena Zió³ek
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C
a³kiem niedawno rozpocz¹³ siê rok akademicki
2007/2008, dziœ du¿ymi krokami zbli¿a siê jego ko-
niec. Zaabsorbowani nauk¹, przejêci zbli¿aj¹c¹ siê

sesj¹ egzaminacyjn¹ studenci znaleŸli chwilê, by opowie-
dzieæ nam o swoich nastrojach przed zakoñczeniem seme-
stru na Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza i wakacyj-
nym wypoczynku. 

Krystian Krysiak jest studentem pi¹tego roku teologii (spe-
cjalnoœæ kap³añska), w tym semestrze ma przed sob¹ dwa eg-
zaminy i dziewiêæ zaliczeñ, o swoich przygotowaniach mówi
tak: – Tegoroczna sesja nie nale¿y do najtrudniejszych. Wie-
le przedmiotów jest kontynuacj¹ wyk³adów z lat ubieg³ych,
dlatego nie jest to dla mnie nic nowego. Na bie¿¹co praco-
wa³em w ci¹gu roku, uwa¿am, ¿e jestem odpowiednio
przygotowany do wiêkszoœci egzaminów i zaliczeñ. Kry-
stian ma te¿ sprecyzowane plany wakacyjne. – Wybieram
siê z grup¹ znajomych do Zakopanego, by podziwiaæ piêk-
no Tatr. Wezmê te¿ udzia³ w obozie wakacyjnym wspólno-
ty „Wiara i Œwiat³o” w Miel¿ynie. Zamierzam równie¿ spê-
dziæ chwile wolnego czasu razem z rodzin¹ na Mazurach w
miejscowoœci Rentyny. Mam zamiar podczas wakacji,
oprócz praktyk studenckich, dobrze wypocz¹æ przed ostat-
nim rokiem studiów.

Weronika Ho³ub studiuje na pierwszym roku turkologii
(Wydzia³ Neofilologii). Weronikê czekaj¹ cztery egzaminy i
dwa zaliczenia. O swoich obawach przed zbli¿aj¹c¹ siê se-
sj¹ mówi tak: – Moje odczucia s¹ mieszane. Je¿eli nie uczy-
³o siê na bie¿¹co, to mo¿e byæ ciê¿ko. Tym bardziej, ¿e jest
to jêzyk obcy, a ¿adnego jêzyka, zw³aszcza tak egzotyczne-
go, nie da siê nauczyæ w dwa tygodnie w takim stopniu, ¿e-
by zdaæ egzamin. Czujê siê niezbyt przygotowana, dlatego
w moim przypadku „Welcome to wrzesieñ”. Na przerwê
wakacyjn¹ Weronika zaplanowa³a: – Przez pierwsze dwa
miesi¹ce bêdê pracowaæ, a potem krótki wypad do Istam-
bu³u na 2–3 tygodnie przed poprawkami, ¿eby podszkoliæ
trochê jêzyk. 

Stosunki Miêdzynarodowe, specjalizacja wschodoznaw-
stwo (Wydzia³ Historyczny) to kierunek, który studiuje An-
na Perlak. Jest na czwartym roku i w sesji letniej ma szeœæ
egzaminów i siedem zaliczeñ. Wed³ug Ani sesja w tym se-
mestrze jest: – Trudna. Z jednego egzaminu mogê byæ zwol-

niona, jeœli napiszê zaliczenie co najmniej na 4+. To jest po-
cieszaj¹ce, bo inaczej bêdê mia³a w ci¹gu piêciu dni trzy eg-
zaminy. Dodatkowo – jêzyk rosyjski, czyli tak, jak dwa eg-
zaminy, bo jest ustny i pisemny. Staram siê jak najlepiej
przygotowaæ, ¿eby nie mieæ poprawki. Najgorsze, ¿e jest
trudniej ni¿ w sesji zimowej, a przecie¿ „temperatura” nie
sprzyja mobilizacji do nauki, poza tym myœla³am, ¿e na IV
roku bêdzie ju¿ trochê ³atwiej. W czasie przerwy letniej
Ania planuje: – Trochê odpocz¹æ nad morzem lub jeziorem.
Nie zamierzam odpoczywaæ przez ca³e trzy miesi¹ce, zatem
póŸniej chcê poszukaæ pracy (jeszcze nie wiem czy w Pol-
sce, czy za granic¹) lub praktyk. W tym czasie chcia³abym
równie¿ zacz¹æ pisaæ pracê magistersk¹.

Martyna Ptak jest studentk¹ drugiego roku pedagogiki
(specjalnoœæ edukacja europejska) Collegium Europaeum
Gnesnense UAM. W letniej sesji ma cztery egzaminy i szeœæ
zaliczeñ. O sesji mówi tak: – Wszystko zale¿y od tego, z
czego jest egzamin czy zaliczenie. Czy przedmiot jest trud-
ny, czy nie. Generalnie prawie nigdy nie denerwujê siê.
Istotny jest poziom mojej wiedzy. Jeœli wiem, ¿e jestem
przygotowana, to sesja przebiega bez problemów. Po egza-
minach Martyna ma w planach: – Na pewno jakiœ przed³u-
¿ony wyjazd nad morze, np. do Mielna, a co jeszcze, to siê
oka¿e.

Wszystkim studentom Redakcja ¿yczy
owocnych zmagañ z sesj¹,

a tak¿e udanego, zas³u¿onego letniego wypoczynku. 
Marta Dzionek

Jeszcze tylko sesja i... wakacje

Redakcyjna sonda „¯ycia Uniwersyteckiego” 
przed letni¹ sesj¹ egzaminacyjn¹ na UAM
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a uroczystym posiedzeniu Senatu uczelni rektor,
prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc mianowa³ kolejn¹
grupê nauczycieli akademickich na stanowiska pro-

fesorskie. Liczba mianowanych nauczycieli akademickich z
tytu³em profesora wynosi obecnie 269 osób. – Powo³anie
na to stanowisko stanowi wyraz uznania spo³ecznoœci aka-
demickiej dla osi¹gniêæ naukowo-dydaktycznych i organi-
zacyjnych pracowników naszej uczelni – podkreœla³ pod-
czas uroczystoœci prof. Lorenc.

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u i po wyra¿eniu
opinii przez Wysoki Senat nominacje rektora na
stanowisko profesora zwyczajnego otrzyma³y
nastêpuj¹ce osoby:

1. Prof. dr hab. Ma³gorzata Hendrykowska – Wydz. Fil. Pol. i Klas.
2. Prof. dr hab. Grzegorz Jackowski – Wydz. Biologii
3. Prof. dr hab. Anna Krajewska-Stasiak – Wydz. Fil. Pol. i Klas.
4. Prof. dr hab. Henryk Rogacki – Wydz. Nauk Geogr. i Geol.
5. Prof. dr hab. Edwin Wnuk – Wydz. Fizyki

W zwi¹zku z uzyskaniem tytu³u naukowego profesora,
nominowani na stanowisko profesora nadzwyczajnego
na czas nieokreœlony zostali:

1. Prof. dr hab. Jerzy B³oszyk – Wydz. Biologii
2. Prof. dr hab. Jacek Napiera³a – Wydz. Prawa i Admin.
3. Prof. dr hab. Zbigniew Przychodniak – Wydz. Fil. Pol. i Klas.

4. Prof. dr hab. Barbara Tomaszewska – Wydz. Biologii
5. Prof. dr hab. Kazimierz Ziemnicki – Wydz. Biologii

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u i po pozytywnym
zaopiniowaniu tego wniosku przez Wysoki Senat nomi-
nacje rektora na stanowisko profesora na czas
nieokreœlony otrzyma³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Prof. dr hab. Bogumi³ Brycki – Wydz. Chemii
2. Prof. dr hab. Witold Ho³ubowicz – Wydz. Fizyki
3. Prof. dr hab. Zdzis³aw Hryhorowicz – Wydz. Neofilologii
4. Prof. dr hab. Tadeusz Lewaszkiewicz – Wydz. Fil. Pol. i Klas.
5. Prof. dr hab. Piotr Muchowski – Wydz. Neofilologii
6. Prof. dr hab. Maria Kwiatkowska-Ratajczak – Wydz. Fil. Pol.

i Klas.
7. Prof. dr hab. Piotr Œliwiñski – Wydz. Fil. Pol. i Klas.
8. Prof. dr hab. Marzena Szmyt – Wydz. Historyczny
9. Prof. dr hab. El¿bieta Zenkteler – Wydz. Biologii

Mianowanie na stanowisko profesora nadzwyczajnego
na okres 6 lat uzyska³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Dr hab. Hans Bluijssen – Wydz. Biologii
2. Dr hab. Ryszard Doman – Wydz. Mat. i Inf.
3. Dr hab. Adam G³azaczow – Wydz. Biologii
4. Dr hab. Waldemar Kuligowski – Wydz. Historyczny
5. Dr hab. Jaros³aw Nikodem – Wydz. Historyczny
6. Dr hab. Kazimierz Madzia³a – Wydz. Ped.-Art.
7. Dr hab. Miros³aw Pawlak – Wydz. Ped.-Art. w Kaliszu
8. Dr hab. Andrzej Stelmach – Wydz. Nauk Spo³.

Teraz w profesorskim gronie
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R
ealizuj¹c za³o¿enia Strategii Akademickiej i Naukowej
Miasta Poznania, w³adze Poznania zamierzaj¹ wspie-
raæ finansowo dzia³ania poznañskich uczelni w dzia-

³aniach ukierunkowanych na podniesienie jakoœci kszta³ce-
nia. Miasto bêdzie finansowaæ wybrane inicjatywy, które w
znacz¹cy sposób wp³yn¹ na jakoœæ procesów dydaktycz-
nych, a na które uczelnie nie maj¹ przewidzianych œrod-
ków. Zak³adany obszar wspó³pracy jest bardzo szeroki.
Dzia³ania brane pod uwagê to m.in.:

> wyk³ady wybitnych osobistoœci – specjalistów w swo-
ich dziedzinach, postaci wp³ywaj¹cych na œwiatow¹
naukê, politykê i gospodarkê (np. laureatów Nagrody
Nobla),

> wyk³ady w jêzykach obcych dla studentów z zagranicy,
> pozyskiwanie wyk³adowców nowych specjalizacji,
> wybrane projekty badawcze.

Harmonogram dzia³añ w ramach wspó³pracy ustalaæ bê-
dzie powo³ana przez prezydenta Rada Zarz¹dzaj¹ca Progra-
mu „Akademicki Poznañ”, skupiaj¹ca czo³owych przedsta-
wicieli œrodowiska akademickiego, reprezentuj¹cych ró¿ne
dziedziny naukowe, w sk³adzie:

1. Prof. dr hab. Andrzej B. Legocki – Polska Akademia Na-
uk – przewodnicz¹cy Rady,

2. Prof. dr hab. med. Janusz Gadzinowski – Uniwersytet
Medyczny w Poznaniu,

3. Prof. dr hab. Bohdan Gruchman – Akademia Ekonomicz-
na w Poznaniu,

4. Prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc – Uniwersytet im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu,

5. Prof. dr hab. in¿. Jan Wêglarz – Politechnika Poznañska,
Polska Akademia Nauk,

6. Prof. dr hab. Marek Zió³kowski – Uniwersytet im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu.

Dzia³ania, które ju¿ podjêto w ramach Programu „Aka-
demicki Poznañ” to:

zainicjowanie programu stypendialnego dla laureatów
lub finalistów ogólnopolskich olimpiad przedmiotowych,
którzy rozpoczynaj¹ studia w Poznaniu. 8 kwietnia br. na
sesji Rady Miasta Poznania radni jednog³oœnie przyjêli
uchwa³ê w tej sprawie. Na rok akademicki 2008/2009 sty-
pendia przewidziano dla laureatów i finalistów olimpiad
matematycznej, fizycznej i informatycznej. Kandydaci,
którym przyznane zostanie stypendium, otrzymaj¹ tytu³
„Stypendysty Miasta Poznania”.

Wszystkie przedsiêwziêcia bêd¹ realizowane z korzyœci¹
dla poznañskich studentów. W³adze Poznania licz¹, ¿e dzia-
³ania realizowane w ramach Programu „Akademicki Po-
znañ” nie tylko usatysfakcjonuj¹ tych, którzy ju¿ studiuj¹ na
poznañskich uczelniach, ale tak¿e zachêc¹ wybitnie zdoln¹
m³odzie¿ z innych miast do podjêcia studiów w Poznaniu.

Poznañ jest jednym z g³ównych oœrodków szkolnictwa
wy¿szego w Polsce. Na 1000 mieszkañców przypada 240
studentów (wœród du¿ych polskich miast Poznañ zajmuje
pod tym wzglêdem I miejsce). Co 15. student w Polsce
kszta³ci siê w Poznaniu. Prawie 60% to osoby spoza Pozna-
nia.

Na 25 uczelniach (w tym 8 publicznych) studiuje blisko
140 tys. studentów, w tym prawie tysi¹c cudzoziemców
(ponad po³owa na Uniwersytecie Medycznym). Kadra aka-
demicka poznañskich uczelni liczy 7,6 tys. osób, w tym bli-
sko 0,9 tys. to naukowcy z tytu³em profesora. W ci¹gu ostatnich
15 lat w Poznaniu powo³ano do ¿ycia a¿ 17 szkó³ wy¿szych
(wszystkie niepañstwowe), a liczba studentów wzros³a po-
nad 3,5-krotnie. Corocznie poznañskie szko³y wy¿sze opu-
szcza 25 tys. absolwentów i liczba ta stale wzrasta.

Dziedziniec Collegium Maius ma nosiæ imiê Cypriana
Kamila Norwida i staæ siê niezwyk³ym zak¹tkiem

uczelni i miasta. Dziœ jest to brzydkie, wycementowane
podwórko, na które wychodzi siê z budynku Collegium. W
przysz³oœci znajdzie siê tu, byæ mo¿e, jakiœ skromny pomnik
Norwida i na pewno ruchoma scena do kameralnych im-
prez, a ca³oœci nada niezwyk³ego uroku podœwietlony i od-
nowiony witra¿ klatki schodowej. W³aœnie pod k¹tem wy-
dobycia œwiat³em charakteru tego miejsca obejrza³a go na

zaproszenie kanclerza UAM Stanis³awa Wachowiaka pani
Ma³gorzata Górczewska z Politechniki Poznañskiej, œwiato-
wej klasy specjalista techniki œwietlnej, autorka podœwietle-
nia fasady Collegium Maius. Spotkaliœmy j¹ na robieniu
zdjêæ w hallu Collegium Maius. – To jedno z najpiêkniej-
szych wnêtrz Poznania – powiedzia³a – a jednak zupe³nie
niewykorzystane. Wyobra¿am sobie, ¿e idealnie nadawa³o-
by siê na uroczyste wrêczanie nagród czy wyst¹pienia wy-
bitnych goœci. maj

Norwidowski dziedziniec

Akademicki Poznañ 
– wspólna sprawa 
12 czerwca br. prezydent miasta Poznania 
Ryszard Grobelny oraz rektorzy poznañskich 
publicznych uczelni wy¿szych podpisali Porozumienie 
o wspó³pracy w ramach Programu „Akademicki Poznañ”
w zakresie wspierania rozwoju poznañskich instytucji 
naukowych w sferze dydaktycznej i naukowo-badawczej.
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Jubileusz eksperta 
od science fiction
Jubileusze, przygotowywane dla Mistrza przez uczniów,

nale¿¹ do piêknych tradycji naszego Uniwersytetu i s¹
znakomit¹ okazj¹ do poznania ciekawych osobowoœci,

jakich nie brakuje w gronie profesorów, którzy ukoñczyli
70 lat. Bohaterem majowego spotkania tego typu w Auli Lu-
brañskiego (28.05.) by³ prof. Antoni Smuszkiewicz – polo-
nista, zas³u¿ony dydaktyk i metodyk; wieloletni kierownik
Zak³adu Dydaktyki Literatury i Jêzyka Polskiego IFP UAM;
promotor ponad 100 prac magisterskich i opiekun 7 dokto-
rów; wieloletni przewodnicz¹cy Komitetu Okrêgowego
Olimpiady Literatury i Jêzyka Polskiego; dziekan Wydzia³u
Filologii Polskiej i Klasycznej; wieloletni dzia³acz Wydzia³u
Filologiczno–Filozoficznego PTPN; jeden z najwiêkszych
znawców polskiej literatury fantastycznej, a zw³aszcza fan-
tastyki naukowej; w swoim imponuj¹cym dorobku nauko-
wym ma ponad 100 prac autorskich. 

Wzór dla innych
– Ka¿de urodziny s¹ wa¿ne. Siedem-
dziesi¹te równie¿, ale nie dlatego, ¿e
okr¹g³e, tylko w naszej akademickiej
tradycji 70. urodziny to najbardziej
sprzyjaj¹cy moment to tego, by
podziêkowaæ, pogratulowaæ, by z³o-
¿yæ bardzo serdeczne ¿yczenia – po-
wiedzia³ Rektor UAM, prof. Stanis³aw
Lorenc, dodaj¹c, i¿ prof. Antoni Smu-
szkiewicz jest jednym z najwybitniej-
szych cz³onków spo³ecznoœci uniwer-
syteckiej. – W imieniu wszystkich sta-
nów uniwersyteckich, w imieniu Se-
natu, chcê z³o¿yæ Panu Profesorowi
bardzo serdeczne podziêkowanie za
to, czym Pan Uniwersytet obdarowa³. 

Nauczyciel, metodyk, pisarz…
Z podziwem i wdziêcznoœci¹ o Jubilacie mówi³ dziekan
Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej, prof. Józef T. Po-
krzywniak, który przypomnia³ najwa¿niejsze fakty z jego
bogatej biografii oraz liczne funkcje, jakie pe³ni³ na uczelni
i poza ni¹. 

G³ównym obszarem zainteresowañ badawczych Jubilata
jest polska literatura fantastyczna, a w szczególnoœci fanta-
styka naukowa. – Bez w¹tpienia Jubilat nale¿y do elitarne-
go grona tych znawców science fiction, którzy budowali
zrêby dyscypliny i wyznaczali jej perspektywy badawcze –
stwierdzi³a w swoim wyst¹pieniu dope³niaj¹cym biografiê
naukow¹ prof. Antoniego Smuszkiewicza jego uczennica,
dr Beata Gromadzka. Fundamentalne prace Profesora z tej
dziedziny to: „Stereotyp fabularny fantastyki naukowej”
(1980), „Zaczarowana gra – pierwszy zarys dziejów polskiej
fantastyki naukowej” (1982), wspó³autorski „Leksykon pol-
skiej literatury fantastycznonaukowej” (1990), has³o Fanta-
styka w „S³owniku literatury polskiej XX wieku” (1992) czy
monografia pisarstwa Stanis³awa Lema (1995). Prace Profe-
sora imponuj¹ wielowymiarowoœci¹ zainteresowañ, analiz i
interpretacji. Jak podkreœli³a dr B. Gromadzka, czyni to Ju-
bilata jednym z najwiêkszych znawców polskiej fantastyki
naukowej. Perspektywê literaturoznawcz¹ dope³nia refle-
ksja o charakterze dydaktycznym, czego przyk³adem jest
„Fantastyka naukowa na lekcjach jêzyka polskiego w klasie
VI szko³y podstawowej” (1983) czy te¿ publikowane w cza-
sopismach metodycznych szkice dotycz¹ce wykorzystania

fantastyki w kszta³ceniu polo-
nistycznym. 

Jako dydaktyk i metodyk
Jubilat wiele uwagi poœwiêci³
te¿ kwestiom takim jak:
sprawdzanie wyników nau-
czania, reforma szkolna –
problematyka „dziesiêciolat-
ki”, egzaminy szkolne czy ro-
la literatury dla dzieci i m³o-
dzie¿y w edukacji poloni-
stycznej. Tê tematykê Profe-
sor podejmowa³ w ksi¹¿kach
autorskich i wspó³autorskich
oraz w licznych artyku³ach. 

Profesora zajmowa³a te¿
zawsze szeroko rozumiana li-

teratura dla dzieci i m³odzie¿y, tak w wymiarze badawczym,
jak i animacyjno-wydawniczym. Jubilat przez 8 lat by³ na-
czelnym redaktorem serii „Studia o Sztuce dla Dziecka”
(1987–1994). Ponadto pisa³ monografie poœwiêcone sylwet-
kom poszczególnych pisarzy (Kuczyñski, Niziurski), opra-
cowania zagadnieñ teoretycznych, jak szeroko rozumiana
„poetyka” utworów dla najm³odszych („Uzgadnianie kodu
literackiego w prozie dla dzieci”), podejmowa³ te¿ próby
okreœlenia swoistoœci piœmiennictwa dla dzieci i m³odzie¿y
(„Czwarta czy osobna?”). – Za najwiêksze osi¹gniêcie na
tym polu – jak zauwa¿y³a dr B. Gromadzka – uznaæ trzeba
pochodz¹c¹ z 1987 roku ksi¹¿kê „Retoryka wspó³czesnej
polskiej powieœci historycznej dla dzieci i m³odzie¿y”.

Smuciæ siê czy cieszyæ
– Poetyka uroczystoœci jubileuszu przewiduje, ¿e Jubilat
musi coœ w koñcu powiedzieæ – zacz¹³ swoj¹ wypowiedŸ
prof. Antoni Smuszkiewicz. – 70 lat minê³o jak jeden dzieñ.
I có¿? Smuciæ siê czy cieszyæ z tego powodu? – zastanawia³
siê g³oœno Jubilat, dodaj¹c, i¿ w kilka minut nie da siê stre-
œciæ czy skomentowaæ 50 lat pracy. Nie wypada te¿ ob-
œmiaæ jubileuszu na wzór Boya, bo zbyt wiele osób siê na-
trudzi³o, by go przygotowaæ. Pozostaje tylko jedno –
podziêkowaæ wszystkim, dziêki którym uda³o mi siê cokol-
wiek osi¹gn¹æ – podsumowa³ Jubilat, wyra¿aj¹c wdziêcz-
noœæ wszystkim nauczycielom od szko³y podstawowej po
Uniwersytet oraz rodzinie, która stwarza³a mu ciep³¹ atmo-
sferê do pracy w domu.

Danuta Chodera-Lewandowicz 

Panie Antoni, ju¿eœmy te¿ starzy;
Wybacz, je¿eli czasem mi siê marzy.
Przyœni³o mi siê niedawno wieczorem,
¯eœ jest dziekanem, a ja dyrektorem.
Dobrze nam by³o.
Lecz ¿e zbyt dobrze, to siê i skoñczy³o:
Tyœ zrezygnowa³, ja dziœ w Twym fotelu,
Tyœ zas³u¿ony, laurem zas³ugi
Dzisiaj ozdobiony
I wdziêcznym gronem ludzi otoczony.
Chwa³a¿ b¹dŸ Bogu! Lepiej nam tymczasem
¯eœ szanowanym, z d³ugim lat zapasem
Uczonym mê¿em, w cnoty ogarnionym.
Czego¿ dzieñ taki jeszcze Ci wywró¿y?
Panie Antoni, ¿yj¿e jak najd³u¿ej!
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Dlaczego ci¹gle wracamy do problemów studiów
doktoranckich?

P
oniewa¿ to dzisiaj podstawowa forma kszta³cenia
m³odych, zdolnych absolwentów, którzy bêd¹ decy-
dowali o przysz³oœci naszej nauki, kultury i gospodar-

ki. S¹ tak¿e inne szczegó³owe powody. Studia doktoranckie
s¹ w polskiej rzeczywistoœci ci¹gle jeszcze instytucj¹ now¹,
co do swoich celów oraz programu niezadowalaj¹co uksz-
ta³towan¹, a nadto silnie uwik³an¹ w dawne nawyki kszta³-
cenia doktorantów. W latach dziewiêædziesi¹tych nast¹pi³
spontaniczny, niemal lawinowy wzrost liczby doktorantów,
co nie by³o zjawiskiem zaplanowanym i organizacyjnie
przygotowanym, lecz wynikaj¹cym z okolicznoœci faktycz-
nych, w jakich znalaz³y siê szko³y wy¿sze. Zrezygnowano
wtedy w zasadzie z zatrudniania asystentów, zastêpuj¹c ich
doktorantami, nie okreœlaj¹c jednak klarownie statusu dok-
toranta – jego praw i obowi¹zków oraz praw i obowi¹zków
uczelni wobec doktorantów. Ponadto nowa ustawa o szkol-
nictwie wy¿szym, reguluj¹ca stosunkowo wyczerpuj¹co
sprawy studiów doktoranckich i bêd¹ca podstaw¹ ich fun-
kcjonowania, obowi¹zuje trzeci rok. To dostatecznie d³ugo,
aby oceniæ trafnoœæ jej rozwi¹zañ oraz dostrzec jej zalety i
mankamenty. 

Kim wiêc dzisiaj s¹ doktoranci na uczelni? 

W
ed³ug ustaleñ z ostatnich lat, tzw. procesu boloñ-
skiego oraz obowi¹zuj¹cej ustawy o szkolnictwie
wy¿szym studia doktoranckie s¹ studiami trzecie-

go stopnia. Nowe regulacje prawne s¹ niew¹tpliwie postê-

pem w stosunku do przepisów obowi¹zuj¹cych wczeœniej.
Ustawa okreœla doktorantów jako „uczestników studiów
doktoranckich” i normuje ich status odrêbnie od statusu na-
uczycieli akademickich oraz studentów. Przyznaje im prawa
cz³onków spo³ecznoœci akademickiej. W wielu sprawach
odsy³a jednak do przepisów, które dotycz¹ studentów.
Doktorant jest zatem zarówno studiuj¹cym, jak i m³odym
badaczem. Jego obowi¹zkiem jest realizowaæ program i
plan studiów (a w jego ramach zajêcia dydaktyczne) oraz
prowadziæ badania w³asne, inaczej mówi¹c kszta³ciæ siê
poprzez badania.

Mimo ¿e studia doktoranckie zosta³y zdefiniowane jako
studia trzeciego stopnia, ich uczestnicy, poza zadaniami
wskazanymi wy¿ej, wykonuj¹ pracê dydaktyczn¹ (nazywa-
n¹ przez ustawodawcê „praktyk¹ zawodow¹”) oraz liczne
zajêcia organizacyjne. W najwiêkszym stopniu s¹ nimi ob-
ci¹¿eni doktoranci kszta³c¹cy siê w trybie stacjonarnym i
pobieraj¹cy stypendia doktoranckie. 

Wobec – w zasadzie – braku asystentów doktorant jako
uczestnik studiów trzeciego stopnia spe³nia wszystkie ich
tradycyjne role: badawcz¹, dydaktyczn¹ i organizacyjn¹, a
nadto ma realizowaæ specjalny program i plan „swoich” stu-
diów i ma na ich ukoñczenie cztery lata. Je¿eli przyj¹æ, a ta-
k¹ praktykê przyjmujemy na UAM, ¿e studia doktoranckie
maj¹ siê koñczyæ uzyskaniem stopnia doktora, to okres
czterech lat jest bardzo krótki. 

Doktoranci, to m³odzi ludzie, zazwyczaj w tym
czasie zak³adaj¹cy rodzinê. Skar¿¹ siê, ¿e drêcz¹
ich troski materialne, utrudniaj¹ce pracê naukow¹.

Z
rozbudowanymi i ró¿norodnymi obowi¹zkami dok-
toranta nie jest funkcjonalnie powi¹zany sposób za-
pewnienia im warunków bytowych. Tymczasem

czteroletnie studia doktoranckie mog¹ byæ efektywne jedy-
nie wtedy, gdy bêd¹ im towarzyszyæ stypendia zapewniaj¹-
ce choæby przeciêtn¹ egzystencjê. Szczup³oœæ œrodków po-
woduje, ¿e nie ka¿dy doktorant uzyskuje stypendium.
Próbujemy, nie bez sukcesu, systematycznie zwiêkszaæ licz-
bê stypendiów i zmniejszaæ proporcje miêdzy liczb¹ dokto-
rantów tzw. niestypendialnych i tych, którzy stypendia
otrzymuj¹. Zbyt du¿a liczba tzw. doktorantów niestypen-
dialnych powoduje bowiem rozgoryczenie i zniechêca m³o-
dych badaczy. Podjêliœmy w bie¿¹cym roku decyzjê o
zwiêkszeniu wysokoœci stypendium doktoranckiego dla III
i IV roku studiów o 100 z³. Doktoranci UAM korzystaj¹ te¿
z ró¿nych form pomocy socjalnej – korzystaj¹ ze zni¿ek ko-
lejowych oraz na œrodki transportu MPK, otrzymuj¹ tzw.
karpiowe oraz dodatek wakacyjny, op³acamy im naukê jê-
zyka angielskiego. Mimo tych starañ doktoranci podejmuj¹
pracê zarobkow¹, co z kolei zmniejsza ich efektywnoœæ ba-
dawcz¹. 

Jeœli œrodki s¹ szczup³e, to dobrze by³oby, aby
wiêcej trafia³o do tych najbardziej potrzebuj¹cych.
Czy rozwi¹zuj¹ ten problem stypendia socjalne?

T
rudnej sytuacji doktorantów nie rozwi¹zuj¹ stypendia
socjalne, poniewa¿ s¹ stosunkowo niskie i docieraj¹
do nielicznych, rzadko ich beneficjentami s¹ dokto-

ranci pobieraj¹cy stypendia doktoranckie; zaskakuj¹co –

Mówi prof. dr hab. S³awomira Wronkowska-Jaœkiewicz
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korzystaj¹ z nich doktoranci, którym przed³u¿a siê studia
doktoranckie (co jest niezamierzonym skutkiem przyjêtego
systemu), nie korzystaj¹ z nich doktoranci niestacjonarni,
poniewa¿ oni zazwyczaj pracuj¹ i osi¹gaj¹ zbyt wysokie do-
chody. W tym zakresie ustawa wymaga³aby zmian. Stypen-
dia za wyniki w nauce s¹ te¿ niskie i ich liczba jest ograni-
czona. 

Co jest najpilniejszym zadaniem studiów dokto-
ranckich?

R
ó¿norodnoœæ obowi¹zków spoczywaj¹cych na dokto-
rancie oraz krótki czas na uwieñczenie studiów roz-
praw¹ doktorsk¹ wymuszaj¹ dobr¹ organizacjê tych

studiów. Dopracowaliœmy siê ju¿ podstaw prawnych stu-
diów doktoranckich: ustaw, rozporz¹dzeñ, wewnêtrznych
regulaminów. Wymagaæ bêd¹ zapewne korekt, ale s¹ stabil-
ne. Mamy za sob¹ stworzenie systemu zarz¹dzania studia-
mi doktoranckimi, ukszta³towaliœmy regu³y wspó³pracy
miêdzy kierownikami studiów a prorektorem, regu³y
wspó³pracy z samorz¹dem doktorantów oraz usprawnili-
œmy administracyjn¹ obs³ugê tych studiów. Teraz ca³y wysi-
³ek poœwiêciæ nale¿y sprawie najwa¿niejszej – programowi
studiów doktoranckich. Kszta³tujemy go, próbuj¹c zharmo-
nizowaæ dwa cz³ony doktoranckiego kszta³cenia: pracê pod
kierunkiem promotora oraz studiowanie, które ma pog³êbiæ
wiedzê i umiejêtnoœci doktoranta.

Jak rekrutuje siê na studia doktoranckie?

W
obszarze rekrutowania na studia doktoranckie
odnotowania wymagaj¹ trzy fakty. Po pierwsze,
zmniejsza siê liczba zainteresowanych tego rodza-

ju studiami. Nie jest to zmniejszanie radykalne, ale jednak
widoczne. Oczywistym powodem tego stanu rzeczy jest ni¿
demograficzny. Trzeba te¿ zaznaczyæ, ¿e decyzje o studiach
doktoranckich s¹ podejmowane coraz bardziej œwiadomie
(równie¿ ze œwiadomoœci¹, ¿e ich ukoñczenie nie przek³a-
da siê w prosty sposób na szanse na rynku pracy, w tym
karierê akademick¹) i ¿e poprawia siê sytuacja na rynku
pracy, co ogranicza traktowanie studiów doktoranckich ja-
ko „przed³u¿enie” czasu nauki. Po drugie, dostrzec mo¿na
zmniejszenie siê zainteresowania nauczycieli akademickich
podejmowaniem obowi¹zków promotorskich. To zjawisko
uwa¿am za niebezpieczne, bo sygnalizuj¹ce, ¿e koñczy siê
okres spontanicznego rozwoju studiów doktoranckich.
Istotne zwiêkszenie obowi¹zków zwi¹zanych ze sprawo-
waniem opieki nad wieloma doktorantami wymaga wiêc
dostrze¿enia tych obowi¹zków i nale¿ytego uhonorowania.
Po trzecie, zarysowuj¹ siê dwie ró¿ne formy rekrutowania
na studia trzeciego stopnia: rekrutacja dla okreœlonego pro-
blemu badawczego oraz rekrutacja „otwarta”, w której kan-
dydat przedk³ada swoje pomys³y badawcze i przekonuje do
nich komisjê. W pierwszym przypadku, typowym dla nauk
œcis³ych, doktorant otrzymuje natychmiast zadanie badaw-
cze i zostaje w³¹czony do pracuj¹cego ju¿ zespo³u badaw-
czego. Zazwyczaj s¹ te¿, co bardzo wa¿ne, zabezpieczone
œrodki na jego badania i to czêsto œrodki ze Ÿróde³ pozau-
czelnianych. W drugim przypadku, charakterystycznym dla
nauk humanistycznych, bardziej szanuje siê zainteresowa-
nia i plany badawcze przysz³ego doktoranta. Przy czym

czêsto bywa, ¿e nie s¹ one jeszcze dostatecznie sprecyzo-
wane i nie wpisuj¹ siê dobrze w plany badawcze jednostki
rekrutuj¹cej. Zazwyczaj jest te¿ tak, ¿e dopiero po rekruta-
cji rozpoczyna siê poszukiwanie œrodków finansowych na
badania, a doktorant pracuje raczej indywidualnie, nie bê-
d¹c w³¹czonym do zespo³u badawczego. Ju¿ zatem na eta-
pie rekrutacji dostrzec mo¿na, ¿e w kszta³cie studiów dok-
toranckich splataj¹ siê elementy nowe (w³aœnie studiów) z
tradycyjnymi, w których badacz sam wybiera sobie pro-
blem. Dodaæ jednak trzeba, ¿e zazwyczaj kandydat nie ma
doœæ czasu, aby dojrzeæ do wyboru tematu, a jeœli zbyt d³u-
go go wybiera, nie zdo³a sprostaæ zadaniu w cztery lata.
Wydaje siê, ¿e trzeba zachowaæ obie te formy dbaj¹c
wszak¿e, aby zabezpieczyæ œrodki finansowe na realizowa-
nie twórczych pomys³ów m³odych badaczy.

Jaka jest tu rola promotora?

P
raca doktoranta z promotorem wymaga – wobec czte-
rech lat studiów – zintensyfikowania. Potrzebne s¹
mo¿liwie najwczeœniejsze sprecyzowanie tematu roz-

prawy doktorskiej, pomoc promotora w ukszta³towaniu
programu uzupe³niaj¹cego, systematyczna i rzetelna ocena
wyników pracy doktoranta, egzekwowanie realizacji pro-
gramu, pomoc w nawi¹zywaniu kontaktów naukowych,
pozyskiwaniu grantów, w wyjazdach na konferencjê i semi-
naria. Dla wielu promotorów wymieniony zakres obowi¹z-
ków jest nowy, a ich spe³nianie wymaga wiele uwagi i cza-
su. 

Obok pracy nad rozpraw¹ doktorsk¹, co spe³nia waru-
nek studiów, jakim jest uczenie siê poprzez badania, wzbo-
gacenia wymaga program, który mo¿na nazwaæ uzupe³nia-
j¹cym. Potrzebne jest dostosowanie go zarówno do uczel-
nianych obowi¹zków doktoranta, w szczególnoœci jego
obowi¹zków dydaktycznych, jak i oczekiwañ, co powinny
dawaæ m³odemu cz³owiekowi studia doktoranckie, jakiej
wiedzy i umiejêtnoœci powinien w ich toku nabyæ. Program
ten powinien wiêc byæ podporz¹dkowany jasno zdefinio-
wanemu celowi studiów doktoranckich. Tymczasem z tym
w³aœnie mamy k³opoty. Nasuwa siê nawet pytanie – czy da
siê wskazaæ jeden cel tego rodzaju studiów? Nadal wiêk-
szoœæ s³uchaczy studiów doktoranckich podejmuje je z za-
miarem kontynuowania pracy badawczej po ich ukoñcze-
niu, ale zatrudnienie w instytucjach naukowych znajduje 10
– 13% m³odych doktorów. Trzeba, aby fakt ten uwzglêdni-
³y uczelnie kszta³c¹ce doktorantów do aktywnoœci innej ni¿
naukowa oraz sami doktoranci uk³adaj¹cy swoje plany ¿y-
ciowe. 

Jakie rysuj¹ siê w tym stanie rzeczy œrodki zaradcze?

P
rzypomnijmy, ¿e charakterystyczn¹ cech¹ statusu
doktoranta jest to, ¿e studiuje (a nie uczy siê), a pod-
stawow¹ form¹ tego studiowania s¹ badania nauko-

we, które prowadzi. Aby te dwa zadania po³¹czyæ, potrzeb-
ne jest upowszechnienie formy indywidualnych progra-
mów studiów doktoranta, opracowanych wspólnie z pro-
motorem, który czuwa³by nad prac¹ doktorsk¹, a nadto nad
realizacj¹ pozosta³ego programu kszta³cenia; program po-
winien byæ swego rodzaju przewodnikiem naukowym dla
doktoranta, œwiadomie ukszta³towanym przez obie >>
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W
dniach 29.04. – 27.05.2008 r. na Wydziale Nauk
Geograficznych i Geologicznych z okazji obcho-
dów Œwiatowego Roku Planety Ziemia zorganizo-

wane zosta³y Dni Planety Ziemia. Odby³y siê one pod pro-
tektoratem G³ównego Inspektora Ochrony Œrodowiska, dr.
in¿. Andrzeja Jagusiewicza oraz JM Rektora UAM, prof. dr.
hab. Stanis³awa Lorenca. 

Komitetowi Organizacyjnemu przewodniczyli prof. dr
hab. Andrzej Kostrzewski oraz prof. dr hab. Janusz Skoczy-
las. Sekretarzem by³a dr Jolanta Czerniawska. 

W czasie obchodów Dni Planety Ziemia zorganizowany
zosta³ cykl wyk³adów i prezentacji popularnonaukowych,
dotycz¹cych œrodowiska przyrodniczego w szerokim ujêciu.
Wyk³ady dotyczy³y miêdzy innymi zmian klimatycznych na
kuli ziemskiej, katastrof przyrodniczych, przesz³oœci geolo-
gicznej naszej planety oraz rozwoju najwiêkszych metropo-
lii œwiata. Prezentacjom towarzyszy³y interesuj¹ce pokazy
przezroczy dotycz¹cych ró¿nych regionów œwiata. W sumie
przedstawiono szesnaœcie wyk³adów, które wyg³osili pra-

cownicy Wydzia³u Nauk Geograficznych i Geologicznych
UAM. Wyst¹pienia referatowe oraz pokazy przezroczy za-
prezentowali: prof. dr hab. Andrzej Kostrzewski, prof. dr
hab. Janusz Skoczylas, prof. dr hab. Karol Rotnicki, dr Zbi-
gniew Zwoliñski, dr Edward Chwieduk, dr Micha³ Mêczyñ-
ski, dr Miros³aw Makohonienko, prof. dr hab. Jerzy Parysek,
prof. UAM dr hab. Andrzej Mizgajski, dr Ma³gorzata Mazu-
rek, prof. dr hab. Jerzy Fedorowski, prof. dr hab. Jan Przy-
by³ek, dr Joanna Jaworska. 

Czêœci¹ obchodów by³a tak¿e prezentacja posterowa
wyników badañ naukowych, prowadzonych przez pracow-
ników i studentów Wydzia³u Nauk Geograficznych i Geolo-
gicznych.

S³uchaczami wyk³adów byli g³ównie nauczyciele,
uczniowie gimnazjów i szkó³ œrednich województwa wiel-
kopolskiego, mieszkañcy Poznania oraz pracownicy i stu-
denci Uniwersytetu. 

Dr Jolanta Czarniawska
Dr Ma³gorzata Szczepaniak

strony i z obustronn¹ odpowiedzialnoœci¹ realizowa-
nym. Celowe by³oby te¿ kszta³cenie w zespo³ach powo³y-
wanych ze wzglêdu na wspólnotê zainteresowañ badaw-
czych, w których doktoranci nabywaliby umiejêtnoœci deba-
ty, pracy zespo³owej, prezentowania wyników. Takim ze-
spo³em kierowa³by opiekun grupy doktorantów, bêd¹cy za-
razem promotorem lub nie pe³ni¹cy tej funkcji; mo¿liwe jest
przecie¿, by doktorant mia³ kilku naukowych przewodni-
ków spoœród najwybitniejszych profesorów. Potrzebne jest
te¿ tworzenie wyk³adów i konwersatoriów uczelnianych,
wydzia³owych, œrodowiskowych; takie formy pracy ju¿ sto-
sujemy. S¹ one ekonomiczne, sprzyjaj¹ integracji œrodowi-
ska doktorantów, pozwalaj¹ zapoznaæ siê z osi¹gniêciami
naukowymi i metodami dydaktycznymi nie tylko swego
œrodowiska naukowego. 

Potrzebne jest zwiêkszenie mobilnoœci doktorantów
poprzez upowszechnienie sta¿y w innych oœrodkach nau-
kowych krajowych i zagranicznych, upowszechnienie
wspó³pracy miêdzynarodowej, publikacje w jêzykach ob-

cych, powo³ywanie zagranicznych recenzentów, opiekê
dwóch promotorów, udzia³ w miêdzynarodowych progra-
mach badawczych.

Czy uczelnie podo³aj¹ tym wyzwaniom?

P
rowadzenie studiów doktoranckich na odpowiednio
wysokim poziomie wymaga dziœ bardzo du¿ego wy-
si³ku organizacyjnego. Obok naszych starañ organiza-

cyjnych i naukowych potrzebne s¹ te¿ nak³ady finansowe.
Uczelnie przyjê³y na siebie bardzo wa¿ny spo³ecznie i bar-
dzo trudny obowi¹zek kszta³cenia du¿ej grupy doktoran-
tów. Przez ca³e lata, nie pierwszy to przypadek, z zadaniem
tym sobie radzi³y. Czas jednak wyraŸnie powiedzieæ, ¿e za
prowadzenie nowej formy kszta³cenia, jak¹ s¹ studia trze-
ciego stopnia, odpowiedzialne s¹ i uczelnie, które te studia
realizuj¹, i pañstwo, które powinno zamanifestowaæ zainte-
resowanie utalentowan¹, dobrze wykszta³con¹ m³odzie¿¹. 

Przygotowa³a: maj

Na œwiêto Ziemi

dokoñczenie ze str. 10-11

>>
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I
nicjatorem tego wyj¹tkowego przedsiêwziêcia by³ men-
tor grupy Tomasz Gdala z Wydzia³u Matematyki i Infor-
matyki UAM, który interesowa³ siê telemetri¹. On to na-

wi¹za³ kontakt z dr. Miros³awem Jurczyszynem z Wydzia³u
Biologii UAM, który by³ opiekunem grupy, zajmuj¹cej siê
reintrodukcj¹ popielic. Popielice to ma³e, wa¿¹ce od ok. 60
do ponad 200 g ssaki, bardzo wra¿liwe na zmiany œrodowi-
ska, niegdyœ wystêpuj¹ce powszechnie, a teraz obni¿aj¹ce
swój zasiêg w ca³ej Europie, znikaj¹ce z pó³nocy. Reintro-
dukcja to forma ochrony aktywnej gatunku: wyhodowane
lub od³owione zwierzêta wypuszcza siê w obszarze, który
ocenia siê jako dobre œrodowisko dla tych zwierz¹tek. Prze-
bieg tej introdukcji trzeba monitorowaæ i tym w³aœnie zaj-
mowa³y siê Agata Czapracka i Wiktoria Szyd³o, studentki
biologii, cz³onkinie zwyciêskiego zespo³u. – To ciê¿ka pra-
ca – mówi Wiktoria Szyd³o – z antenami chodzi siê noc¹ po
lesie, namierzaj¹c popielice. Nie jest mi³o badaczowi, który
w ciemnoœciach ³atwo mo¿e skrêciæ nogê w kostce lub z³a-
paæ kleszcza przy przedzieraniu siê przez chaszcze. Nie jest
te¿ mi³o popielicom, które p³oszy siê œwiat³em latarki i ha-
³asem. Za ka¿dym razem mo¿na namierzyæ jedno zwierzê,
a wiêc jest to te¿ ¿mudne i gdy w zespole nie ma zbyt wie-
lu osób, to, ¿eby zebraæ odpowiedni¹ iloœæ danych, trzeba
pracowaæ noc w noc, a w dzieñ wpisywaæ dane do kom-
putera. Niekiedy œpi siê tylko godzinê, dwie na dobê.

Tomasz Gdala po³¹czy³ w zespó³ Agatê Czaprack¹ i Wik-
toriê Szyd³o z Szymonem Majewskim i £ukaszem Michnie-
wiczem z Wydzia³u Matematyki i Informatyki UAM – œwiet-
nymi studentami informatyki i grupa zdecydowa³a siê wzi¹æ
udzia³ w tegorocznej edycji Imagine Cup pod has³em „Wy-
obraŸ sobie œwiat, w którym technologia pomaga chroniæ
œrodowisko” w kategorii projektowanie programowania.
Szymon Majewski by³ w tej grupie spiritus movens, bo ju¿
rok temu dotar³ do fina³u Imagine Cup.

Pierwsze spotkania poœwiêcone by³y poznawaniu jêzy-
ka, którym pos³uguj¹ siê biologowie i informatycy. Mo¿e

nie do koñca to siê uda³o, bo Szymon Majewski ci¹gle w
skrócie na popielicê mówi „mysz”. Trzeba by³o wyjaœniaæ
informatykom, czego potrzebuj¹ biologowie, a informatycy
powœci¹gali fantazjê biologów, którzy bardzo chcieliby na
przyk³ad na odleg³oœæ wa¿yæ badane zwierzêta. 

Gdy ju¿ powsta³y zarysy projektu, do zespo³u do³¹czy³a
Agata Majewska, studiuj¹ca grafikê na ASP. To ona decydo-
wa³a o oprawie plastycznej prezentacji, o kolorach, o logo
– o ca³ym artystycznym opakowaniu tego pomys³u i iden-
tyfikacji wizualnej programu.

W rezultacie powsta³ LifeTracker, program s³u¿¹cy do
œledzenia zwierz¹t w naturalnym œrodowisku. W klasycznej
telemetrii mo¿na by³o œledziæ najwy¿ej kilka zwierz¹t w ci¹-
gu jednej nocy, pomiarów dokonywa³o siê np. co godzinê
i tylko w dwóch wymiarach. Pos³uguj¹c siê LifeTrackerem
œledzi siê wszystkie zwierzêta na raz, w czasie rzeczywistym
i trzech wymiarach, a wiêc tak¿e widaæ, na jakiej wysoko-
œci popielica siê porusza. O ile w klasycznej metodzie
odbiornik, czyli antena, porusza³ siê razem z badaczem, a
wiêc musia³ on biegaæ po lesie, by ³apaæ sygna³y z nadajni-
ka popielicy, to w LifeTrackerze sieæ stacjonarnych odbior-
ników pozwala badaczowi siedzieæ komfortowo przy kom-
puterze i œledziæ zwierzêta. Œledz¹c popielice w czasie rze-
czywistym, mo¿na te¿ ³atwo wy³apaæ zmiany w natê¿eniu
ich aktywnoœci, w tym momenty, kiedy zwierzêta zapadaj¹
w torpor, czyli pewn¹ formê odrêtwienia. 

Koñcowe prace nad projektem, a potem æwiczenie pre-
zentacji, wymaga³y nawet siedzenia po nocach. Gdy entu-
zjazm opada³, pobudza³ go Tomasz Gdala (do którego ¿o-
na dzwoni³a, by przypomnieæ mu, ¿e powinien wróciæ do
domu). Nieocenion¹ pomoc okazywa³ matematyk, prof. To-
masz £uczak, który by³ pierwszym krytycznym odbiorc¹
pracy zespo³u Demoscene Spririt i bezinteresownie mu ki-
bicowa³. Grupa bra³a te¿ udzia³ w warsztatach Microsoftu,
przygotowuj¹cych zawodników do prezentacji. – By³y to
warsztaty, na których uczono nas chwytów marketingo-
wych w stylu: „jak w 5 minut wspólnej jazdy wind¹ przeko-
naæ sponsora do swojego pomys³u” – mówi Wiktoria Szy-
d³o – z pocz¹tku nas to œmieszy³o, ale póŸniej przekonali-
œmy siê do tego, myœl¹c, ile dobrych pomys³ów zmarnowa-
³o siê tylko dlatego, ¿e ktoœ nie umia³ ich sprzedaæ. W trak-
cie studiów nie uczy siê nas takiej prezentacji, a jednak jest
to w ¿yciu bardzo potrzebne.

Wreszcie przysz³y eliminacje do fina³u i wielka radoœæ ze
zwyciêstwa. Jak siê okaza³o, w Warszawie nie by³o ¿adne-
go projektu tak interdyscyplinarnego, jak ten z UAM i… w
¿adnym zespole nie by³o tylu dziewcz¹t. – Myœlê, ¿e naj-
wa¿niejsze jest prze³amanie „zaklêtego” jêzyka ró¿nych
dziedzin nauki – mówi Wiktoria Szyd³o. – Wspania³e w tym
konkursie by³o te¿ to, ¿e mo¿na wykorzystaæ swoj¹ wyo-
braŸniê, próbowaæ nie tyle udoskonalaæ to, co jest, ile stwo-
rzyæ coœ nowego.

Fina³ w Pary¿u rozpocznie siê 3 lipca.
Maria Rybicka

Torpor w interfejsie, 
czyli rozmowy biologów 
z informatykami
Biologia (bo dot¹d jej nie by³o), udzia³ dziewcz¹t (bo w konkursie przewa¿aj¹ ch³opcy) 
i UAM (bo dot¹d walczy³a Politechnika) – to trzy wyró¿niki zespo³u Demoscene Spririt, 
który zosta³ zwyciêzc¹ tegorocznych fina³ów miêdzynarodowego konkursu Imagine Cup.
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D
o marca br. utworzono 238 Instytutów Konfucjusza
w 69 krajach. W Polsce pierwszy IK powo³any zo-
sta³ w 2006 r. przy Uniwersytecie Jagielloñskim w

Krakowie. Poznañski jest drugim. Jeszcze w tym roku za³o-
¿one zostan¹ IK w Opolu i we Wroc³awiu. 

Dyrektorem poznañskiego IK zosta³ wicedyrektor Insty-
tutu Orientalistycznego, adiunkt Zak³adu Sinologii, dr Ma-
ciej Gaca; zaœ jego zastêpc¹ – pani Gao Yongge – prodzie-
kan Wydzia³u Studiów i Programów Miêdzynarodowych
Tianjin University of Technology, która bêdzie zarazem lek-
torem w Instytucie. Ponadto w IK bêdzie zatrudniony je-
szcze jeden lektor. Opiekê nad IK w Poznaniu sprawuje Ra-
da Konsultacyjna, w której sk³ad wchodz¹: prorektor ds. na-
uki i wspó³pracy miêdzynarodowej, prof. Marek Krêglew-
ski, prorektor-elekt ds. nauki i wspó³pracy miêdzynarodo-
wej, prof. Jacek Witkoœ, dyrektor Instytutu Jêzykoznawstwa,
prof. Jerzy Bañczerowski oraz kierownik Dzia³u Programów
Miêdzynarodowych i Wspó³pracy z Zagranic¹, dr Jerzy La-
skowski. Dzia³alnoœæ IK w znacznym stopniu bêdzie finan-
sowana przez stronê chiñsk¹. 

Podstawowym celem ka¿dego Instytutu Konfucjusza jest
edukacja w zakresie jêzyka i kultury chiñskiej, promowanie
przyjacielskich relacji miêdzy Chinami i innymi pañstwami
oraz umacnianie rozwoju wielokulturowoœci jako podwali-
ny istnienia harmonijnego œwiata. 

Otwarcie
W oficjalnym otwarciu Instytutu Konfucjusza przy UAM
wziê³o udzia³ wielu znamienitych goœci. Ze strony chiñskiej
przede wszystkim rektor Tienjin University of Technology
Meng Qing Song oraz chargé d'affaires w Ambasadzie Chiñ-
skiej Republiki Ludowej w RP, radca polityczny, pani Zhao
Xiuzhen. Stronê polsk¹ poza przedstawicielami w³adz Uni-
wersytetu i innych uczelni reprezentowali m.in. przedstawi-
ciele w³adz wojewódzkich, miejskich i samorz¹dowych, 
a tak¿e pracownicy naukowi zwi¹zani z sinologi¹. Obecny
by³ m.in. dyrektor krakowskiego Instytutu Konfucjusza, 
dr Bogdan Zemanek. 

Jak podkreœli³ prorektor, prof. Marek Krêglewski, drugi
w Polsce Instytut Konfucjusza nieprzypadkowo powsta³
przy poznañskim Uniwersytecie, bowiem za spraw¹ prê¿-
nie rozwijaj¹cej siê sinologii jêzyk i kultura chiñska s¹ tu
obecna na co dzieñ. Utworzenie IK jest zwieñczeniem wie-
loletnich starañ poznañskich sinologów. Kilka lat temu z ta-
k¹ inicjatyw¹ wyst¹pi³ dyrektor Instytutu Jêzykoznawstwa
prof. Jerzy Bañczerowski. Jego starania kontynuowa³ dr Ma-
ciej Gaca. Tym razem projekt uda³o siê sfinalizowaæ. 

W imieniu Ambasady Chiñskiej Republiki Ludowej w
RP serdeczne gratulacje wszystkim osobom, które przyczy-
ni³y siê do powstania Instytutu Konfucjusza w Poznaniu

przekaza³a pani Zhao Xiuzhen. – Jêzyk jako najwa¿niejsze
narzêdzie w komunikacji miêdzyludzkiej (…) przyczynia
siê do zacieœnienia wiêzi, wzajemnego zrozumienia i przy-
jaŸni miêdzy narodami – podkreœli³a przedstawicielka Am-
basady ChRL, dodaj¹c, i¿ obecnie w Chinach ponad 300
mln dzieci i m³odzie¿y uczy siê jêzyków obcych. Z drugiej
strony w wielu krajach œwiata przywi¹zuje siê coraz wiêk-
sz¹ do nauczania jêzyka chiñskiego – poza granicami Chin
uczy siê tego jêzyka ju¿ ponad 30 milionów osób. Zhao
Xiuzhen przypomnia³ te¿, ¿e Konfucjusz by³ s³awnym chiñ-
skim myœlicielem, pedagogiem i filozofem, którego teorie
wywar³y istotny wp³yw na œwiat. – Istot¹ myœli konfucjañ-
skiej by³a koncepcja harmonii i pokoju. To ona sprawi³a,
¿e umi³owanie pokoju i d¹¿enie do utrzymania pokoju sta-
³o siê chiñsk¹ cnot¹ narodow¹, któr¹ przekazywano z po-
kolenia na pokolenie. Niniejszemu Instytutowi nadano
imiê Konfucjusza, aby lepiej promowaæ jêzyk i kulturê
chiñsk¹, (…) ¿eby œwiat lepiej zrozumia³ Chiny, a Chiny je-
szcze silniej zespoli³y siê ze œwiatem. Przedstawicielka
chiñskiej ambasady zwróci³a te¿ uwagê ³¹cz¹ce od dawna
Chiny i Polskê wiêzy przyjaŸni, która nie s³abnie niezale¿-
nie od sytuacji miêdzynarodowej. – W ostatnich latach
wraz z nieustannym pog³êbianiem siê przyjacielskiej
wspó³pracy miêdzy Chinami a Polsk¹ potrzebujemy jeszcze
lepiej zrozumieæ sytuacjê w ró¿nych dziedzinach ¿ycia kra-
ju partnerskiego. Potrzebujemy te¿ wiêcej osób biegle zna-
j¹cych jêzyk partnera. Jestem przekonana, ¿e takie osoby
stan¹ siê w przysz³oœci promotorami rozwoju przyjaznych
relacji chiñsko-polskich – podkreœli³a Zhao Xiuzhen. – Ze
wzglêdu na ró¿nice kulturowe miêdzy narodami trzeba
prowadziæ dialog i wymianê, aby móc wzajemnie siê zro-
zumieæ i szanowaæ. ¯yczê Instytutowi Konfucjusza przy
Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, aby
nabra³ w³asnego charakteru, by lepiej propagowaæ jêzyk i
kulturê chiñsk¹, a tak¿e, by wniós³ nale¿ny wk³ad w po-
g³êbienie zrozumienia i zaufania miêdzy naszymi narodami
oraz przyczyni³ siê do rozwoju wymiany gospodarczej i
kulturalnej, jak równie¿ zacieœnienia wieloletniej przyjaŸni
miêdzy Chinami a Polsk¹ – zakoñczy³a swoje wyst¹pienie
przedstawicielka chiñskiej ambasady.

Rektor TUT, a w³aœciwie przewodnicz¹cy Rady tego uni-
wersytetu (co jest rang¹ wy¿sz¹ ni¿ rektor) Meng Qing Song
skierowa³ w pierwszej kolejnoœci s³owa podziêkowania do
wszystkich, którzy przyczynili siê do powstania IK w Po-
znaniu. Rektor równie¿ przypomnia³ g³ówne przes³anie na-
uki Konfucjusza, jakim jest pokój i unikanie wojny oraz har-
monijny rozwój. Rektor zwróci³ te¿ uwagê, na fakt by zro-
zumieæ Chiny wspó³czesne, trzeba najpierw poznaæ jêzyk
chiñski, a potem inne elementy kultury. Doda³ te¿, ¿e coraz
wiêcej osób na œwiecie interesuje siê Chinami oraz jêzykiem

Instytut Konfucjusza
w Poznaniu
Data 14 czerwca 2008 r. zapewne bêdzie wielokrotnie przypominana w kontekœcie relacji
polsko–chiñskich nie tylko na szczeblu uniwersyteckim. Tego bowiem dnia w gabinecie 
Rektora UAM nast¹pi³o oficjalne otwarcie miêdzywydzia³owego Instytutu Konfucjusza przy
Uniwersytecie im. A. Mickiewicza w Poznaniu z siedzib¹ w Collegium H. Cegielskiego 
(28 Czerwca 1956 r.). Instytut zosta³ za³o¿ony przez Pañstwowe Biuro ds. Miêdzynarodowej
Promocji Jêzyka Chiñskiego (Hanban), Tianjin University of Technology (TUT) oraz UAM. 
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chiñskim. Miêdzy innymi dlatego tworzone s¹ Instytuty
Konfucjusza, które maj¹ byæ „oknem, poprzez które ludzie
na œwiecie bêd¹ mogli poznawaæ Chiny, budowaæ w poko-
ju wzajemne relacje i wielokulturowy œwiat”. Goœæ z Chin
podkreœli³ te¿, ¿e UAM, przy którym utworzono kolejny IK,
jest uczelni¹ znan¹ w œwiecie, cenion¹ za wk³ad w naukê
polsk¹ i œwiatow¹. – Bardzo siê cieszymy, ¿e pracownicy
ambasady wskazali nam takiego wspania³ego wspó³pra-
cownika – podkreœli³ Rektor TUT, dodaj¹c, ¿e choæ usytuo-
wany w jednym z czterech wydzielonych miast niedaleko
Pekinu, Uniwersytet w Tienjin prowadzi g³ównie edukacjê
w zakresie nauk technicznych, to jednak ma tak¿e profil li-
teracki, prawny itp. Poza edukacj¹ w zakresie jêzyka i kul-
tury chiñskiej celem wspó³pracy z IK przy UAM bêdzie bu-
dowanie „mostów przyjaŸni miêdzy naszymi narodami”
oraz poszerzenie wymiany ekonomicznej. Warto dodaæ, ¿e
TUT wspó³pracuje ju¿ z poznañsk¹ Akademi¹ Ekonomicz-
n¹ i z Politechnik¹. 

Tablica i upominki
Wa¿nym elementem uroczystoœci by³o ods³oniêcie tablicy In-
stytutu Konfucjusza, którego dokonali wspólnie rektorzy Ma-
rek Krêglewski z UAM i Meng Qing Song z TUT. Tablica,
ufundowana przez Uniwersytet w Tienjin, zawiœnie w siedzi-
bie Instytutu. Goœcie z Chin wrêczyli te¿ upominki dla rekto-
ra oraz dla Instytutu Konfucjusza. Przede wszystkim pieczêæ
biblioteki IK wraz z list¹ ksi¹¿ek, które do niej trafi¹ (kilka ty-
siêcy woluminów) oraz obraz symbolizuj¹cy pokój i harmo-
niê z ¿yczeniami harmonijnego rozwoju wielokulturowego
œwiata i nadziej¹, ¿e Instytut Konfucjusza stanie siê wa¿n¹
kart¹ w historii wspó³pracy polsko–chiñskiej. Upominki
otrzymali te¿ goœcie z Chin (m.in. przewodniki po UAM).

Instytut otwarty
Jak podkreœli³ prorektor prof. M. Krêglewski, utworzenie In-
stytutu Konfucjusza przy UAM jest bardzo wa¿ne, dlatego
¿e IK jako instytucja otwarta dla wszystkich osób zaintere-
sowanych Chinami, jêzykiem i kultur¹ chiñsk¹ poszerzy
ofertê, jak¹ jest przeznaczona dla studentów sinologia. Bar-

dzo cenne jest te¿ powiêkszenie zbiorów bibliotecznych. 
Wszelkim inicjatywom w IK bêdzie przyœwiecaæ myœl

Konfucjusza, któr¹ przytoczy³ dyrektor, dr Maciej Gaca: „Kto
nabyt¹ wiedzê pielêgnuje, a now¹ bez ustanku zdobywa,
ten mo¿e byæ nauczycielem innych” (po chiñsku: „wen gu
er zhixin, keyi wei shi yi”). 

Podstawowym kierunkiem dzia³alnoœci Instytutu bêd¹
kursy jêzyka chiñskiego dla osób spoza sinologii. Przede
wszystkim kurs jêzyka mówionego, który – jak zapowiada
dyrektor IK, dr M. Gaca – rozpocznie siê w drugiej po³owie
wrzeœnia lub na pocz¹tku paŸdziernika. Wstêpnie planowa-
ne s¹ dwie grupy po 20 osób. Byæ mo¿e jeszcze latem zo-
stanie zorganizowany kurs pilota¿owy. W przysz³oœci pla-
nowane s¹ te¿ kurs kaligrafii, czyli chiñskiego pisanego
oraz egzaminy pañstwowe znajomoœci jêzyka z certyfika-
tem. Poza kursami jêzykowymi raz w miesi¹cu bêd¹ odby-
wa³y siê wyk³ady o kulturze i tradycjach chiñskich (np. o
chiñskim pojmowaniu czasu, o tradycji krêpowania stóp
dziewczynkom), zapraszani bêd¹ artyœci chiñscy, organizo-
wane wystawy i warsztaty. Ju¿ jesieni¹ odbêdzie siê prze-
gl¹d filmów chiñskich, zorganizowany we wspó³pracy z IK
krakowskim. W Instytucie bêdzie te¿ mo¿na pozyskaæ in-
formacje dotycz¹ce mo¿liwoœci podjêcia studiów w Chi-
nach, chiñskiej kultury, ekonomii i spo³eczeñstwa.

Poniewa¿ poznañski IK dzia³a w oparciu o wykwalifiko-
wan¹ kadrê sinologiczn¹, w przysz³oœci podejmowane bê-
d¹ równie¿ inicjatywy edukacyjne i naukowe na poziomie
akademickim. Najbardziej ambitnym zamierzeniem jest wy-
danie pierwszego w Polsce podrêcznika akademickiego do
nauki jêzyka chiñskiego, a we wspó³pracy z krakowskim IK
– zredagowanie „Wielkiego s³ownika chiñsko-polskiego”. 

W jakim kierunku faktycznie rozwinie siê dzia³alnoœæ dru-
giego w Polsce, poznañskiego Instytutu Konfucjusza przy
UAM, w du¿ym stopniu zdecyduj¹ uczestnicy organizowa-
nych tu kursów i spotkañ. Chêtnych zaœ zapewne bêdzie
wielu, bo kultura chiñska od lat wzbudza du¿e zainteresowa-
nie, o czym œwiadczy m.in. liczba zg³oszeñ na sinologiê (6-9
osób na jedno miejsce). 

Danuta Chodera-Lewandowicz
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egoroczna edycja konkursu jest kontynuacj¹ wspó³-
pracy Stowarzyszenia Primus Inter Pares i Niezale¿ne-
go Zrzeszenia Studentów. Podobnie jak w ubieg³ych

latach w konkursie wziêli udzia³ studenci pañstwowych i
niepañstwowych uczelni z ca³ego kraju. Do tegorocznej
edycji zg³osi³o siê blisko 100 polskich szkó³ wy¿szych. Kan-
dydatura ka¿dego studenta oceniana by³a wieloaspektowo.
Poza bardzo dobrymi wynikami w nauce brane by³y równie¿
pod uwagê: dzia³alnoœæ spo³eczna, przynale¿noœæ do orga-
nizacji studenckich, udzia³ w sympozjach, konferencjach,
stypendia zagraniczne, odbyte sta¿e i praktyki. Ponadto
uwagê zwracano na znajomoœæ jêzyków obcych, referaty i
publikacje naukowe. Spoœród 16 laureatów etapów woje-
wódzkich zwyciêzc¹ tegorocznego Konkursu Primus Inter
Pares zosta³ Konrad Kapcia, student IV roku fizyki na Uni-
wersytecie im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Najlepszy
z najlepszych wielokrotnie bra³ udzia³ w sta¿ach nauko-
wych Oddzia³u Fizyki Magnetyzmu Instytutu Fizyki Polskiej
Akademii Nauk, wspó³pracuje z pras¹ naukow¹. Jest preze-
sem Studenckiego Ko³a Naukowego Fizyków, przedstawi-
cielem samorz¹du studenckiego w Radzie Wydzia³u Fizyki,
cz³onkiem Poznañskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa
Fizycznego.

Z Konradem Kapci¹ 
rozmawia Marta Dzionek:

•• Jak to jest byæ najlepszym studentem w Polsce? Zdo-
by³eœ tytu³ najlepszego, ale tak¿e wygra³eœ samo-
chód... 
– Zdobycie tytu³u Primus Inter Pares 2008 jest dla mnie

na pewno du¿ym wyró¿nieniem, cieszê siê, ¿e zosta³em za-
uwa¿ony przez komisjê. Konkurs jest presti¿owy, tote¿ ta-
kie osi¹gniêcie jest bardzo satysfakcjonuj¹ce. Nagroda rze-
czowa – samochód – jest na pewno mi³ym dodatkiem do
tego wa¿nego tytu³u.

•• Czy uzyskanie tytu³u wp³ynie na Twoj¹ karierê?
– Na karierê stricte naukow¹ raczej nie, uwa¿am, ¿e w

tym wypadku licz¹ siê osi¹gniêcia i konkretne wyniki. Na-

groda mo¿e mi pomóc w uzyskiwaniu funduszy, na przy-
k³ad na wyjazdy naukowe, albo w procedurach rekrutacyj-
nych do szkó³ letnich. 

•• Dlaczego wybra³eœ fizykê? Nigdy nie myœla³eœ o innym
kierunku studiów?
– Fizyka zawsze wydawa³a mi siê interesuj¹cym

przedmiotem, aczkolwiek wczeœniej myœla³em powa¿nie o
matematyce. W pewnym momenecie doszed³em do wnio-
sku, ¿e matematyka jest zbyt oderwana od rzeczywistoœci i
wybra³em kierunek studiów na Wydziale Fizyki. Zajmujê siê
obecnie fizyk¹ teoretyczn¹, kierunek ten nie ma wiele
wspólnego z rzeczywistoœci¹, ale jest zwi¹zany ze œwiatem,
który nas otacza. 

•• Czy jesteœ pierwszym fizykiem w rodzinie, czy te¿ kul-
tywujesz rodzinne tradycje?
– Fizykiem jestem pierwszym. Nauki œcis³e w rodzinie

by³y obecne, rodzice s¹ absolwentami Politechniki, nato-
miast dziadek wyk³ada³ matematykê na wy¿szej uczelni.
St¹d te¿ pewnie moje zainteresowanie przedmiotem. 

•• Planujesz kontynuacjê pracy naukowej?
– Tak. Zosta³ mi jeszcze rok studiów, ale planujê konty-

nuacjê – studia doktoranckie. 

•• Chcia³abym zapytaæ o kilka mniej oficjalnych faktów z
Twojego ¿ycia, co poza nauk¹ sprawia Tobie prawdzi-
w¹ przyjemnoœæ?
– Fonomastyka – zbieram karty telefoniczne. Lubiê jeŸ-

dziæ na rowerze i jak ka¿dy student lubiê spêdzaæ czas z
przyjació³mi, bawiæ siê. 

•• Czy móg³byœ udzieliæ pewnych wskazówek dzisiejszym
studentom, jak znaleŸæ czas na wszystko i byæ do-
brym w tym, co siê robi?
– Trzeba byæ dobrze zorganizowanym, ¿eby wszystko

pogodziæ. W tym, co robimy, musi byæ ró¿norodnoœæ, pa-
sja, zami³owanie, a tak¿e cierpliwoœæ. 

Dziêkujê za rozmowê 
i w imieniu Redakcji ¿yczê dalszych sukcesów

Primus inter pares 
– pierwszy wœród równych
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•• Noc Naukowców to obchodzona w ca³ej Europie im-
preza poœwiêcona nauce. Uczelnie tego dnia, w tym
roku 26 wrzeœnia, otwieraj¹ swoje pracownie i w cie-
kawy sposób pokazuj¹ pracê badaczy. Rok temu kon-
kurs na Noc Naukowców wygra³a w Poznaniu tylko
Politechnika. W tym roku ma byæ nieco inaczej?
– Jako Fundacja UAM podjêliœmy siê koordynacji tego

przedsiêwziêcia, a bior¹ w nim udzia³ Politechnika Poznañ-
ska, Poznañskie Centrum Superkomputerowo-Sieciowe i
Uniwersytet Medyczny.

•• Czy inne uczelnie te¿ siê zg³osi³y?
– Nie. Teraz mog¹ przygotowaæ tylko impre-

zy towarzysz¹ce, ale poza programem i bez
udzia³u w œrodkach, a Komisja Europejska przy-
zna³a nam 60 tysiêcy euro, co zreszt¹ nie jest ja-
k¹œ wygórowan¹ sum¹ na tak bogat¹ imprezê.

•• Co zatem zobaczymy?
– Szczegó³owy program ci¹gle jest w budo-

wie. Ogólnie bior¹c, Uniwersytet Medyczny
swoj¹ Noc otworzy w Collegium Anatomicum
pod has³em „Cia³o cz³owieka”. Bêd¹ ró¿ne po-
kazy, jak to cia³o ludzkie dzia³a, udostêpnione
bêd¹ szkielety, na jakich ucz¹ siê studenci me-
dycyny. Bêdzie pokaz analizy DNA z w³osów
Chopina, maj¹cej stwierdziæ, na co on chorowa³
i jaka by³a przyczyna jego œmierci. Pokazy przygotowali tak-
¿e medycy s¹dowi, a to dziedzina zawsze fascynuj¹ca ludzi.
Niestety, bêd¹ i takie pokazy, na które trzeba siê bêdzie zare-
jestrowaæ, bo nie wszystko mo¿na robiæ w t³umie. Politechni-
ka przygotowuje prezentacje, które w zesz³ym roku cieszy³y
siê ogromn¹ popularnoœci¹. Bêd¹ te¿ nowe – a wiêc czaro-
dzieje komputerowi, mali chemicy czy miasteczko Lego.
Uczeni poka¿¹, jak siê buduje rakietê, jak tworzy siê grê kom-
puterow¹, a potem ma byæ tak¿e pokaz iluminacji i koncert.

•• PCSS bra³o udzia³ rok temu w Nocy. A co tym razem
poka¿e?
– To, co ma w piwnicy, a wiêc najnowoczeœniejsz¹ sieæ, a

tak¿e przewidziane s¹ gry strategiczne, symulacje oraz poka-

zy, jak PCSS obs³uguje ogromny miejski organizm Poznania.
Oczywiœcie, to nie wszystkie propozycje, bo wci¹¿ pracujemy
nad programem i udoskonalamy go. Wkrótce otwieramy stro-
nê www.nocnaukowcow.pl, gdzie bêdzie mo¿na znaleŸæ
wszystkie informacje, tak¿e o tym, jak przebiega Noc Naukow-
ców w innych miastach.

•• Rok temu dzieci rysowa³y portret naukowca – okaza-
³o siê, ¿e ka¿de wyobra¿a go sobie w okularach. Czy
w tym roku te¿ bêdzie jakiœ konkurs?

– Tak. Komisja Europejska zawsze taki konkurs og³a-
sza: tym razem oceniane bêd¹ zdjêcia pod has³em „Sfoto-
grafuj naukowca”. Podejœcie do tematu dowolne. Jest to,
oczywiœcie, konkurs dla amatorów w trzech kategoriach
wiekowych od 6 do 12 lat, od 13 do 18 i powy¿ej 18 lat.
Rok temu na Nocy Naukowców pojawi³y siê t³umy, a by-
³o wœród nich bardzo du¿o rzadkich na takich imprezach
goœci, a mianowicie ojców z synami. Przywabi³ ich tech-
niczny profil imprezy. Noc Naukowców zdecydowanie
ma s³u¿yæ popularyzowaniu nauk œcis³ych i przyrodni-
czych, a wiêc i tym razem panowie znajd¹ coœ dla siebie.
S¹dzê, ¿e wszyscy zesz³oroczni goœcie znów pojawi¹ siê
na Nocy. 

Dziêkujê za rozmowê

Godna polecenia albumowa wersja publikacji naukowej
zosta³a ostatnio zaprezentowana przez poznañskie Wy-

dawnictwo Kwartet. „Jezioro Lednica. Historyczne i wspó³-
czesne funkcjonowanie ekosystemu wodnego” to praca o
charakterze naukowym, omawiaj¹ca historyczne i wspó³-
czesne walory przyrodnicze jeziora Lednica i okolicy. Mo-
nografia w piêknej szacie graficznej, w dwóch wersjach jê-
zykowych, przygotowana zosta³a przez pracowników Wy-

dzia³u Biologii, Wydzia³u Nauk Geograficznych i Geologicz-
nych, Wydzia³u Chemii UAM, Uniwersytetu Przyrodniczego
oraz Politechniki Poznañskiej pod redakcj¹ prof. Lubomiry
Burchardt. W ksi¹¿ce znajdziemy informacje na temat eko-
systemu Jeziora Lednica, Lednickiego Parku Krajobrazowe-
go oraz rysunki, tablice danych, zdjêcia i przekroje. Wszy-
stko w zwartej i zrozumia³ej formie ozdobione znakomity-
mi fotografiami. Marta Dzionek

Nauka w piêknej szacie

Wrzeœniowa noc 
z nauk¹

Rozmowa z Ew¹ Kociñsk¹, koordynatorem 
Nocy Naukowców w 2008 roku 
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Tym razem oceniane bêd¹ zdjêcia
pod has³em „Sfotografuj naukowca”.
Podejœcie do tematu dowolne. 
Jest to, oczywiœcie, konkurs 
dla amatorów w trzech kategoriach
wiekowych od 6 do 12 lat, 
od 13 do 18 i powy¿ej 18 lat.
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D
la nas oznacza to du¿e wyzwanie, ale i du¿¹ auto-
nomiê – mówi prof. Gesine Schwan – dot¹d na
wszystko musieliœmy uzyskaæ zgodê w³adz oœwiato-

wych landu, co przy zatrudnianiu nowych pracowników
zajmowa³o nawet pó³ roku. Dot¹d pieni¹dze otrzymywali-
œmy œciœle poszufladkowane, co na co mamy przeznaczyæ.
Land p³aci³ nam na konkretne potrzeby. Teraz bêdziemy
otrzymywaæ cztery razy w roku bud¿et, o którego podziale
decydowaæ bêdziemy sami. Prof. Schwan twierdzi, ¿e przy
fundacyjnym charakterze uczelni znajdzie ona wiêcej spo-
nsorów, którzy bêd¹ chêtniej p³acili na konkretny cel, a po-
za tym bêd¹ mieli ulgi podatkowe. Przejœcie „Viadriny” na
tryb „fundacyjny” uczczono 21 kwietnia spotkaniem, zorga-
nizowanym przez studentów, maj¹cym s³u¿yæ lepszemu
wzajemnemu poznaniu. 

Prof. Gesine Schwan twierdzi, ¿e „Viadrina” ma ju¿ swo-
j¹ renomê, której na pewno nie straci. Chcia³aby natomiast,
aby „Viadrina” sta³a siê jeszcze bardziej miêdzynarodowa. –
Nasi absolwenci mówi¹ nam – powiedzia³a – ¿e znajomoœæ
dwóch jêzyków obcych w dzisiejszej Europie to ju¿ za ma-
³o. Bêd¹ zatem cztery programy: polski, niemiecki, angiel-
ski i francuski. Od paŸdziernika do programu studiów
wchodz¹ biznes miêdzynarodowy, potem komunikacja
miêdzykulturowa, a w planie jest te¿ uruchomienie studiów
spo³eczno-kulturalnych w jêzyku hiszpañskim, jako ¿e jest
to jeden z ulubionych jêzyków zarówno Niemców, jak i Po-

laków. – Bogactwem Europy jest jej wielokulturowoœæ –
mówi Gesine Schwan – by³am ostatnio na konferencji pra-
wa miêdzynarodowego w Tokio i Japoñczycy powiedzieli
mi, ¿e prawo europejskie jest znacznie bardziej dla nich in-
teresuj¹ce i przydatne ni¿ amerykañskie. W³aœnie dlatego,
¿e uwzglêdnia wielk¹ ró¿norodnoœæ kulturow¹, jest bardziej
uniwersalne. 

Prof. Gesine Schwan planuje zwiêkszenie liczby studiu-
j¹cych na „Viadrinie” Polaków. Chce, by tak, jak w pocz¹t-
kach dzia³alnoœci uczelni, by³o ich 33 procent, a nie jak dziœ
– 25. Dlatego „Viadrina” prowadzi intensywn¹ akcjê promo-
cyjn¹ w Polsce, a polskim studentom oferuje zarówno star-
towe stypendia, jak i wstêpny kurs jêzyka niemieckiego ze
s³ownictwem fachowym. Zwiêkszy siê miêdzynarodowa
obsada profesorska i rozbuduje Centrum Jêzyków Obcych.

Zmienia siê nie tylko bud¿etowa twarz „Viadriny” – to
ostatni rok pracy prof. Gesine Schwan, która odchodzi na
emeryturê. Kolejnego prezydenta uniwersytetu wybierze ra-
da fundacji. – Wprost trudno wyobraziæ sobie „Viadrinê”
bez entuzjazmu, energii i kreatywnoœci Gesine Schwan –
mówi Agnieszka Schmid z Biura Miêdzynarodowego „Via-
driny”. Prof. Schwan wyg³osi na zakoñczenie, zgodnie z
niemieck¹ tradycj¹, cztery po¿egnalne wyk³ady. Bêd¹ o
tym, jak zaj¹c przegra³ wyœcigi z je¿em, czyli jak demokra-
cja przegrywa z wielkim miêdzynarodowym przemys³em i
co mo¿na zrobiæ, by temu zapobiec. Maria Rybicka

„ V i a d r i n a ”  p r z e z    o t w a r t e  d r z w i  

Nowa twarz 
„Viadriny”
Europejski Uniwersytet Viadrina we
Frankfurcie nad Odr¹ prze¿ywa
prawdziw¹ rewolucjê. Od marca jest
uniwersytetem fundacyjnym, nieza-
le¿nym od w³adz landu, jedynym ta-
kim w Brandenburgii i tak nowator-
skim, ¿e trzeba by³o nieco zmieniæ
obowi¹zuj¹ce w landzie prawo
oœwiatowe, aby tak¹ mo¿liwoœæ
stworzyæ. Do fundacji 50 mln euro
wp³aci³ rz¹d niemiecki, a 5 mln rz¹d
polski (na „Viadrinie” studiuje 1,2 tys.
polskich studentów), a w jej radzie
zasiada m.in. prof. Anna Wolff-Powê-
ska. Pieni¹dze uniwersytet bêdzie
oczywiœcie otrzymywa³ od fundacji
tylko wtedy, gdy bêdzie spe³nia³ jej
zadania, takie jak rozwijanie 
wspó³pracy miêdzynarodowej 
i nadgranicznej. FO
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•• Na Dzieñ drzwi otwartych przyjecha³o prawie 500
uczniów. Bardzo du¿o z mniejszych miast, np. z Ostrowa
Wlkp. czy Konina. Tam warto prowadziæ akcje rekruta-
cyjne, bo tam m³odzie¿ ma najmniej informacji. Akcjê
prowadzi siê nie poprzez ulotki, ale przez kontakty oso-
biste z nauczycielami i uczniami. Po ogólnym wprowa-
dzeniu uczniowie w ma³ych grupach byli oprowadzani
przez studentów.

•• Bardzo dobry by³ maleñki informator FAQ, wielkoœci pu-
de³ka zapa³ek, zawieraj¹cy przejrzysty i dok³adny opis
wszystkich formalnoœci, jakie trzeba spe³niæ, aby zostaæ
przyjêtym.

•• Proste rozwi¹zanie: nie jest wymagany ¿a-
den konkretny przedmiot zdany na matu-
rze: decyduje tylko liczba punktów. Tak
wiêc ten, kto zdawa³ na maturze, np. biolo-
giê, mo¿e tu studiowaæ prawo. Wychodzi
siê z za³o¿enia, ¿e kto dobrze i bardzo do-
brze zda³ jakiœ przedmiot, jest inteligentny i
pracowity, poradzi sobie ze zdobywaniem
nowej wiedzy, a ogólne przygotowanie li-
cealne jest dostateczn¹ podstaw¹.

•• Troska o studentów pierwszego roku: w
tym roku dla Polaków przewidziano kurs
startowy z jêzyka niemieckiego (z wprowa-
dzeniem do fachowego s³ownictwa ekonomicznego czy
prawniczego) oraz stypendia startowe na ten pierwszy,
najtrudniejszy rok.

•• Prawa uczy siê nie przez „wykuwanie” na pamiêæ kode-
ksów, lecz przez analizê casusów z wykorzystaniem tych-
¿e kodeksów. W ten sposób ju¿ po licencjacie absolwent
jest dobrze obyty z prawem, np. pracuj¹c w urzêdzie. 

•• Bardzo powa¿nie traktowane s¹ obowi¹zkowe praktyki,
a „Viadrina” oferuje kilkaset miejsc praktyk i to na ca³ym
œwiecie, pocz¹wszy od archiwum w jakimœ ma³ym mia-
steczku, a skoñczywszy na miêdzynarodowych koncer-
nach. 

•• Sto³ówka – du¿e nowoczesne sto³ówki wewn¹trz kampu-
su s¹ miejscem integracji studentów z ró¿nych wydzia³ów
i miejscem, gdzie zdrowo i tanio siê jada. Istnieje w Niem-
czech presti¿owy coroczny konkurs sto³ówek – te z „Via-
driny” ju¿ dwa razy zdoby³y Srebrny Widelec. Mensa jest
dla uniwersytetu wa¿n¹ instytucj¹.

•• Biblioteka – otwarta do 22. Podobnie jak biblioteka Col-
legium Maius jest szklan¹ kostk¹ wewn¹trz dziedziñca
g³ównego budynku, ale przylega do niego tak œciœle, ¿e

zewnêtrzne œciany budynku s¹ zarazem jej œcianami. Roz-
wi¹zanie oryginalne, nadaj¹ce bibliotece klimat. Ka¿dy
mo¿e wejœæ z ulicy i braæ dowolne ksi¹¿ki z pó³ek (wy-
po¿yczaæ mog¹ tylko studenci i pracownicy). Panuje at-
mosfera otwartoœci (nie jest tak we wszystkich bibliote-
kach UAM), a zarazem zrozumienia tego, ¿e biblioteka
musi byæ przytulna (nie siedzi siê „na ulicy” jak w biblio-
tece Collegium Novum).

•• Internet – ¿adnych kolejek studentów, ¿adnych dy¿urów;
profesor umawia siê ze studentem i dotrzymuje termi-
nu… Na naszym UAM system sieciowy dzia³a, jak siê sza-
cuje, w 10 proc. placówek. – Zdobywa siê tu nowe na-
wyki cywilizacyjne – twierdzi dyrektor Collegium Poloni-
cum, Krzysztof Wojciechowski – jak rozmowa ma trwaæ

piêtnaœcie minut, to tyle bêdzie trwaæ, jak spotkanie ma
siê odbyæ za pó³ roku, to siê odbêdzie. Przestrzegany jest
rytm roku akademickiego: egzaminy po ka¿dym seme-
strze trwaj¹ 2 tygodnie, a po nich miesi¹c wakacji zimo-
wych, a w póŸniej letnich. Podobnie z terminem oddania
prac magisterskich: przekroczenie terminu choæby o pó³
dnia oznacza, ¿e za rok pracê trzeba pisaæ na nowo.
Wszystkie terminy znane s¹ z góry. 

•• Projekty – jest ich du¿o, wyk³adowcy siê nimi chwal¹, s¹
ciekawe, anga¿uj¹ studentów. Na przyk³ad: organizacja
studencka wynajê³a na dwa tygodnie autobus nadgra-
niczny kursuj¹cy z „Viadriny” do S³ubic. Towarzyszy³y te-
mu badania i prace na temat mo¿liwoœci nadgranicznych
po³¹czeñ miêdzy S³ubicami a Frankfurtem (jest to tam
bardzo gor¹cy temat). Inne ciekawe projekty: „Przestêp-
czoœæ pogranicza”, „Bismarck dla Niemców i Bismarck
dla Polaków”, „Obcy przyjació³mi” (gdzie rodziny „adop-
tuj¹” zagranicznego studenta), „Mediacje miêdzykulturo-
we w rejonie nadgranicznym”. 

•• Jêzyki obce – centrum nauki jêzyków obcych organizuje
te¿ wycieczki i projekcje filmów w danym jêzyku, a Po-
lacy i Niemcy bior¹ udzia³ dwa razy w roku jako t³uma-
cze grup uczniów przyje¿d¿aj¹cych na wymianê. Tego
rodzaju zaanga¿owanie studenta jest punktowane. 

Maria Rybicka

Co siê najbardziej
podoba³o?

Proste rozwi¹zanie: nie jest
wymagany ¿aden konkretny
przedmiot zdany na maturze:
decyduje tylko liczba punktów. 
Tak wiêc ten, kto zdawa³ na maturze,
np. biologiê, mo¿e tu studiowaæ
prawo
{
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R
ozmowa z prof. Marcelim Kosmanem, kierownikiem
Zak³adu Kultury Politycznej Wydzia³u Nauk Politycz-
nych i Dziennikarstwa UAM. Autorem wielu ksi¹¿ek

z zakresu historii i politologii, miêdzy innymi: Orze³ i Pogoñ:
Z dziejów polsko-litewskich XIV–XX w., Historia Bia³orusi,
Drogi zaniku pogañstwa u Ba³tów, Z dziejów Biblioteki Kór-
nickiej, Wilno – dawniej i dziœ, Skrzetuski w historii i legen-
dzie, Z rozwa¿añ nad kultur¹ polityczn¹ w Polsce, Prote-
stanci w Polsce (do po³owy XX wieku), Miêdzy o³tarzem a tro-
nem, Na tropach bohaterów Trylogii (5 wydañ), Na tropach
bohaterów „Krzy¿aków”, Na tropach bohaterów „Quo vadis”,
„Ogniem i mieczem” – prawda i legenda, Los Genera³a. Wo-
kó³ medialnego wizerunku Wojciecha Jaruzelskiego.

•• Panie profesorze, sk¹d pomys³ na napisanie kolejnej
ksi¹¿ki?
– Z inicjatywy moich czeskich kolegów z Uniwersytetu

Karola i Czeskiej Akademii Nauk napisa³em dla Wydawnic-
twa Karolinum ksi¹¿kê pt. Dejiny Polska (ok. 25 ark.) do za-
mierzonego cyklu, obejmuj¹cego dzieje s¹siadów pañstwa
czeskiego. Praca nad ni¹ da³a impuls do powstania znacz-
nie obszerniejszej wersji, przeznaczonej ju¿ dla naszego
czytelnika i zatytu³owanej Polska w drugim tysi¹cleciu (tom
1: Dzieje narodu i pañstwa szlacheckiego, tom 2: Dzieje no-
woczesnego narodu i pañstwa), która ukaza³a siê jesieni¹
2007 r. w Toruniu. A napisanie syntezy ojczystych dziejów
to trudne, ale i zasadne wyzwanie dla historyka, który po-
woli zbli¿a siê do pó³wiecza od chwili pisarskiego debiutu...

•• Kiedy mo¿emy spodziewaæ siê czeskiego wydania?
– Prace nad nim s¹ zaawansowane, powinno pojawiæ siê

w ci¹gu najbli¿szych miesiêcy.

•• Proszê powiedzieæ, co atrakcyjnego znajdzie w tych
ksi¹¿kach czeski student? Jak du¿e jest tam zaintere-
sowanie histori¹ naszego kraju?
– Synteza, zw³aszcza historyczna, szybko siê starzeje,

wiêc warto j¹ odnawiaæ. Przystêpuj¹c do pisania, chcia³em

ukazaæ w sposób wolny od zaœciankowoœci dzieje pañstwa
i narodu polskiego. Szczególnie wa¿ny jest drugi tom, który
ukazuje, jak Polacy spogl¹dali na swoj¹ przesz³oœæ w dobie
formowania siê pod zaborami nowoczesnego narodu i jego
dzieje od odzyskania niepodleg³oœci do 1990 r.. Pierwszy
natomiast traktuje o pañstwie szlacheckim, czyli oko³o 10%
mieszkañców ówczesnej Polski, którzy tworzyli „naród po-
lityczny” decyduj¹cy o obliczu kraju, odpowiedzialny za je-
go sukcesy, ale i za upadek pañstwowoœci w koñcu XVIII
wieku. A co do Czechów – ¿ywo interesuj¹ siê polskimi do-
œwiadczeniami z przesz³oœci i teraŸniejszoœci.

•• Jak to siê sta³o, ¿e czescy naukowcy w³aœnie Pana po-
prosili o napisanie syntezy?
– Wiele nas ³¹czy. Wspó³pracujemy ze sob¹ od wielu lat,

spotykamy siê na konferencjach naukowych w obu krajach.
Wystarczy wspomnieæ cykl organizowanych przez Zak³ad
Kultury Politycznej Wydzia³u Nauk Politycznych i Dzienni-
karstwa UAM miêdzynarodowych konferencji naukowych z
cyklu „Kultura polityczna” z udzia³em m.in. prof. Jaroslava
Pánka, wiceprezesa Czeskiej Akademii Nauk. Równie¿ pod-
czas konferencji towarzysz¹cej otwarciu nowej siedziby je-
szcze wówczas Instytutu Nauk Politycznych i Dziennikar-
stwa goœciliœmy prof. Zdenkê Mansfeldow¹ z Pragi i dr. Ro-
mana Barona z Brna. Koledzy znad We³tawy maj¹ doskona-
³e rozeznanie w mo¿liwoœciach twórczych polskich history-
ków.

•• Zatem, jak pisaæ, ¿eby ksi¹¿ki by³y atrakcyjne dla
m³odych czytelników? Czêsto podkreœla siê przecie¿
spadek czytelnictwa w³aœnie w tym przedziale wieko-
wym?
– Pisaæ po ludzku. To znaczy bez udziwnieñ i makaro-

nizmów, jasnym jêzykiem i patrz¹c poprzez jednostkê na
ca³¹ zbiorowoœæ oraz procesy dziejowe. Warto pokusiæ siê
o kolejne syntezy, zw³aszcza ¿e nasz Uniwersytet w ostat-
nich dekadach ma na tym polu powa¿ne sukcesy. 

Dziêkujê za rozmowê

Badacz za biurkiem
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P
orzuæmy niekorzystne asocjacje zwi¹zane 
z pierwowzorem powy¿szego has³a i spróbuj-
my stworzyæ repozytorium na naszej uczelni.
W grudniu 2007 roku obrady Rady Bibliotecz-
nej UAM by³y poœwiêcone repozytorium insty-

tucjonalnemu. Rada zaopiniowa³a jednog³oœnie koniecz-
noœæ powo³ania repozytorium. Od tego czasu autorki 
niniejszego tekstu propaguj¹ tê ideê na radach wydzia-
³ów. Temat ten zaprezentowano równie¿ na Festiwalu
Nauki i Sztuki. Przeprowadzono tak¿e badania ankietowe
drog¹ elektroniczn¹, maj¹ce na celu zbadanie postaw 
pracowników naukowych UAM w kontekœcie powo³ania
repozytorium instytucjonalnego.

Repozytoria œciœle wi¹¿¹ siê z ide¹ Open Access (OA),
czyli wolnego dostêpu do wiedzy. W 2002 roku ustalono
g³ówne za³o¿enia tej idei. Pozwalaj¹ one ka¿demu u¿yt-
kownikowi na czytanie, kopiowanie, drukowanie, przeszu-
kiwanie pe³nych tekstów artyku³ów bez finansowych, pra-
wnych lub technicznych ograniczeñ, z wyj¹tkiem prawa au-
tora do zachowania integralnoœci jego pracy, uznania autor-
stwa i w³aœciwego u¿ytkowania. Rozwój tej idei, który
odbywa siê teraz bardzo intensywnie na naszych oczach,
powoduje zmiany paradygmatu komunikowania siê w na-
uce, przyspiesza rozwój nauki, sprawia, ¿e wymiana myœli
miedzy naukowcami ma coraz mniej granic do pokonania.

Repozytoria obecnie coraz czêœciej wpisuj¹ siê w infra-
strukturê nowoczesnych uczelni. Obecnie zarejestrowanych
jest na œwiecie ponad 1100 repozytoriów (49% w Europie,
30% w Ameryce Pó³nocnej, 10% w Azji, reszta na innych
kontynentach). Ogólna definicja repozytorium mówi, ¿e s¹
to elektroniczne serwery dystrybuuj¹ce publikacje nauko-
we, które dostarczane s¹ do repozytoriów przez samych au-
torów (autoarchiwizacja), a u¿ytkownicy wyszukuj¹ je po-
przez interfejs Web. Natomiast repozytorium instytucjonal-
ne, które jest najbardziej interesuj¹ce z punktu widzenia
rozwoju idei wolnego dostêpu na uczelniach, zosta³o zdefi-
niowane jako kolekcje cyfrowe gromadz¹ce i przechowuj¹-
ce dorobek intelektualny spo³ecznoœci naukowej jednego
lub wielu uniwersytetów. Zasób repozytorium instytucjo-
nalnego jest okreœlony przez instytucjê, treœæ ma charakter
naukowy, kumulacyjny i permanentny, dokumenty dostêp-
ne s¹ w trybie OA oraz cechuje je interoperacyjnoœæ (zgod-
noœæ z Open Archives Initiative Protocol for Metadata Harve-
sting, która pozwala na przeszukiwanie zasobów repozyto-
riów przez Google Scholar, Scirus i inne wyszukiwarki).

Repozytorium przynosi bardzo wymierne korzyœci za-
równo pracownikom naukowym deponuj¹cym prace w re-
pozytorium, jak i ca³ej uczelni.

Korzyœci, które uzyskuje autor deponuj¹cy swoje prace
w repozytorium to:

– powszechnoœæ i szybkoœæ dostêpu do prac nauko-
wych,

– zwiêkszenie cytowalnoœci dorobku naukowego w zale¿-
noœci od dziedziny: od 36% dla biologii do 250% dla fizyki,

– zabezpieczenie dokumentu – prace zdeponowane w
repozytorium maj¹ swój unikalny identyfikator, nie gin¹, jak
prace zamieszczane na ró¿nych stronach www,

– repozytorium gwarantuje d³ugotrwa³e przechowywa-
nie prac w odró¿nieniu od stron domowych wydzia³ów lub
zak³adów, które czêsto zmieniaj¹ swoje adresy,

– z prac zdeponowanych w repozytorium mo¿na gene-
rowaæ osobiste bazy danych; stanowi¹ one rejestr dorobku
naukowego pracowników naukowych,

– istnieje mo¿liwoœæ œledzenia statystyk dotycz¹cych
zdeponowanych prac; mog¹ one byæ pomocne w pisaniu
grantów; mog¹ stanowiæ wskaŸnik jakoœci prac, a na pew-
no œwiadcz¹ o zainteresowaniu prac¹.

Uczelnia zyskuje nastêpuj¹ce korzyœci:
– zwiêkszenie widocznoœci uczelni, np. repozytorium

School of Electronics & Computer Science na Uniwersytecie
w Southampton w Wielkiej Brytanii ma obecnie ok. 11,5
tys. pozycji, z czego po³owa jest dostêpna w pe³nym tek-
œcie. W ci¹gu ostatniego roku œci¹gano 30 tys. pozycji mie-
siêcznie, co daje 360 tys. œci¹gniêæ rocznie,

– wzrasta presti¿ uczelni, promowana jest kadra nauko-
wa,

– u³atwione s¹ zadania administracyjne, np. w przypad-
ku sprawozdawczoœci,

– wspierana jest edukacja studentów poprzez u³atwienie
im dostêpu do prac naukowych.

Aby podkreœliæ wagê zjawiska rozwoju ruchu OA i two-
rzenia repozytoriów instytucjonalnych, nale¿y zaznaczyæ, i¿
ostatnio European University Association (UAM jest cz³on-
kiem tego stowarzyszenia) przyjê³o rekomendacje grupy ro-
boczej ds. Wolnego Dostêpu i popar³o tworzenie uczelnia-
nych repozytoriów. Równie¿ Harvard University zag³osowa³
za wolnym dostêpem do wiedzy i udostêpnianiem prac ba-
dawczych w repozytorium budowanym na tym uniwersyte-
cie. Dodaæ do tych faktów mo¿na jeszcze i to, i¿ coraz wiê-
cej instytucji oraz fundacji przekazuj¹cych fundusze na ba-
dania naukowe (European Research Council, National Insti-
tutes of Health, The Wellcome Trust) wymaga rozliczenia
siê z przyznanych œrodków w³aœnie poprzez umieszczenie
publikacji naukowych w formie postprintów b¹dŸ preprin-
tów w otwartych repozytoriach. 

W kontekœcie powy¿szych informacji autorki maj¹
nadziejê, ¿e pracownicy naukowi UAM bêd¹ sk³onni do
wspó³pracy z pracownikami BU w sferze ustalania polityki
repozytorium instytucjonalnego, a wiêc okreœlania kolekcji,
sposobu deponowania oraz udostêpniania prac. Warto bo-
wiem, ¿eby dorobek pracowników naukowych naszej
uczelni sta³ siê widoczny w kraju i na œwiecie, zw³aszcza ¿e,
w porównaniu z innymi uczelniami wy¿szymi w Polsce,
UAM nie posiada bazy publikacji naukowych.

Ma³gorzata Rychlik
Emilia Karwasiñska

Biblioteka Uniwersytecka

Naukowcy wszystkich 
wydzia³ów ³¹czcie siê! 

Repozytorium Instytucjonalne 
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza
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mieckie seminaria, które wspólnie z Uniwersytetem w
Poczdamie organizuje Pan od 10 lat?
– Pomys³ seminarium pochodzi od Magdaleny Mazik,

by³ej studentki politologii o specjalnoœci stosunki miêdzy-
narodowe, dzisiaj pracuj¹cej w jednej z niemieckich fun-
dacji. To ona uzna³a, ¿e trzeba siê spotykaæ, by móc le-
piej pokonywaæ uprzedzenia i stereotypy, jakie w kontak-
tach pomiêdzy obydwoma krajami nie nale¿¹ przecie¿ do
rzadkoœci. By³a to wówczas swego rodzaju praca u pod-
staw. Postanowiliœmy, wraz z prof. Jochenem Franzke z

Poczdamu, zorganizowaæ pierwsze z nich. Wówczas nie
wiedzieliœmy, oczywiœcie, ¿e przekszta³c¹ siê one w tak
d³ugi cykl.

•• Gdzie odbywa³y siê pierwsze spotkania?
– Pocz¹tkowo studentów goœciliœmy jedynie w Miêdzy-

narodowym Domu Spotkañ M³odzie¿y w Mikuszewie – w
mocno zdewastowanym pa³acyku. W swej ciekawej histo-
rii, zw³aszcza w kontekœcie odbywaj¹cych siê tam semina-
riów, przechodzi³ on z r¹k polskich do niemieckich i od-
wrotnie. Dzisiaj – ju¿ czêœciowo odremontowany – jest
symbolem wspó³pracy polsko-niemieckiej i niezwykle prê¿-
nym oœrodkiem dzia³aj¹cym na jej rzecz.

•• Czy seminaria mia³y okreœlony cel, jakieœ przes³anie?
– Chcieliœmy wspólnie prze³amywaæ bariery i sprzy-

jaæ integracji m³odzie¿y akademickiej z obydwu krajów,
która przecie¿ nie ró¿ni siê tak bardzo. Dzisiaj widaæ, ¿e
uda³o siê go zrealizowaæ, chocia¿ nadal wiele jest do
zrobienia, dlatego te¿ cykl spotkañ kontynuujemy. Kilka
tygodni temu odby³a siê jego kolejna ods³ona. Chcia³-
bym podkreœliæ, ¿e seminaria te maj¹ charakter nauko-
wy. Studenci przygotowuj¹ referaty, odbywaj¹ siê dys-
kusje panelowe, a spory niekiedy trwaj¹ nawet w czasie
wolnym.

•• Panie Profesorze, pamiêta Pan, jak dosz³o do pierw-
szego seminarium?
– Oczywiœcie, wraz z prof. Koszelem, z którym znaliœmy

siê z pracy w redakcji czasopisma naukowego „Welt
Trends”, postanowiliœmy zorganizowaæ spotkanie naukowe
dla studentów z Niemiec i Polski. To by³ rok 1997 i ju¿ w
czerwcu 1998 roku odby³o siê pierwsze seminarium. Polska
sta³a wówczas u bram NATO i Unii Europejskiej i tego te¿
dotyczy³o owo spotkanie.

•• Œledz¹c tematy seminariów, widaæ, jak towarzyszy³y
one najwa¿niejszym wydarzeniom politycznym: cz³on-
kostwu Polski w NATO i Unii Europejskiej, och³odzeniu
stosunków pomiêdzy obu krajami?
– Zgadza siê. Uda³o nam siê realizowaæ spotkania rów-

nolegle z niezwykle ciekawymi zmianami w Europie, co da-
wa³o œwietne okazje do spotkañ i wzbogaca³o treœæ naszych
debat. Mieliœmy okazjê spotykaæ siê w czasach niezwykle
fascynuj¹cych politologów, bo nimi przecie¿ s¹ dzisiaj ów-
czeœni studenci.

•• Zajmuje siê Pan na Uniwersytecie w Poczdamie Euro-
p¹ Wschodni¹ i Œrodkow¹, w tym Polsk¹. Czy zainte-
resowanie studentów niemieckich naszym krajem jest
du¿e?
– Tak. Zrealizowaliœmy wiele projektów dotycz¹cych Eu-

ropy Wschodniej i zawsze towarzyszy³o im du¿e zaintere-
sowanie studentów. Ka¿dego roku liczba chêtnych prze-
wy¿sza liczbê miejsc, jakie przeznaczamy dla uczestników
seminarium. Studenci z listy rezerwowej nerwowo wów-
czas dzwoni¹ i wysy³aj¹ e-maile, by dowiedzieæ siê o ewen-
tualnych wolnych miejscach. Zreszt¹ w czasach, gdy jêzyk

Dwug³os o wspó³pracy miêdzy granicami 

10 lat minê³o...
Rozmowa z prof. Bogdanem Koszelem z Wydzia³u
Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM 

Rozmowa z prof. Jochenem Franzke 
z Uniwersytetu w Poczdamie
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•• Wiem, ¿e w ubieg³ym roku uda³o siê zorganizowaæ
wiêkszy projekt?
– Zgadza siê. Nasze dzia³ania doceni³a Komisja Europejska

i od dwóch lat wspó³finansuje seminaria. Obecnie w projekt
zaanga¿owanych jest ponad 50 osób. W zesz³ym i w tym ro-
ku byliœmy w Poczdamie, Berlinie, S³ubicach, Frankfurcie nad
Odr¹, no i tradycyjnie dwukrotnie w Mikuszewie. Studenci z
Poznania i Poczdamu realizuj¹ wspólny projekt w wybranych
dziedzinach: „Partnerstwo Polski i Niemiec w UE”, „Wspólna
Polityka Zagraniczna i Bezpieczeñstwa UE”, „Polityka energe-
tyczna UE – mit czy rzeczywistoœæ?”, „Wielokulturowoœæ na
prze³omie dziejów”, „Polacy o Niemcach – Niemcy o Pola-
kach – analiza prasowa”. Dziêki platformie internetowej wy-
mieniaj¹ opinie i dziel¹ siê wynikami swoich badañ. Wielu z
nich pracê tê kontynuuje, pisz¹c prace magisterskie.

•• Z „wychowanków” mikuszewskich seminariów zebra-
³aby siê spora grupa?
– Tak. I co ciekawe, czêœæ z nich nadal ma kontakt z t¹

tematyk¹. Czy to jako pracownicy fundacji i stowarzyszeñ,
czy te¿ pracownicy naukowi. Wiem równie¿, ¿e wiele osób,
które pozna³o siê kilka lat temu w Mikuszewie, do dzisiaj
utrzymuje ze sob¹ kontakt.

•• Zatem warto by³o i – mo¿na powiedzieæ – nadal jest?
– Zdecydowanie tak. 

Dziêkujemy za rozmowê
Adam Barabasz

Marcin Piechocki

nie jest ju¿ barier¹, horyzonty m³odych ludzi s¹ znacznie
szersze ni¿ kiedyœ.

•• W przypadku pañskich studentów seminarium jest
elementem kursu, który musz¹ zaliczyæ?
– Tak. Seminarium jest w programie zajêæ, które studen-

ci wybieraj¹ i trzeba podkreœliæ, ¿e przyje¿d¿aj¹ tu najlepsi
z nich.

•• Porozmawiajmy o czymœ innym. Tradycj¹ mikuszew-
skich spotkañ s¹ mecze pi³karskie „Mikuszewo – re-
szta œwiata”. Czytelnikom wyjaœniamy, ¿e tê drug¹
dru¿ynê tworz¹ studenci z Niemiec i Polski. Tworz¹ –
trzeba dodaæ – z niezbyt dobrym skutkiem...
– No tak. Nie uda³o nam siê jeszcze wygraæ, chocia¿ by-

³y lata, kiedy przegrywaliœmy zaledwie dwiema – trzema
bramkami. No có¿, na razie dru¿yna z Mikuszewa jest poza
naszym zasiêgiem. Nie poddajemy siê jednak.

•• Bêdzie jeszcze wiele okazji?
– Z pewnoœci¹, zamierzamy kontynuowaæ nasze semina-

ria, mamy sygna³y od studentów, ¿e ciesz¹ siê one du¿¹ po-
pularnoœci¹ i uznaniem.

•• A¿ wreszcie wygramy!
– W³aœnie!

Dziêkujemy za rozmowê
Adam Barabasz

Marcin Piechocki

Rozstrzygniêto konkurs na opracowanie projektu
architektonicznego Wielkopolskiego Centrum
Zaawansowanych Technologii w Poznaniu, które ma

powstaæ na Morasku. Do konkursu wystartowa³o jedynaœ-
cie zespo³ów, z czego nagrodzono tylko cztery. Jury pod-
kreœli³o, ¿e w konkursie na bardzo skomplikowany tech-
nicznie budynek, wystartowa³y prace na bardzo wysokim
poziomie i ciekawe architektoniczne, choæ nie wszystkie
zespo³y poradzi³y sobie ze  bardzo trudnymi za³o¿eniami
warunków technicznych projektu.

Przyznano dwie nagrody i dwa wyró¿nienia: pierwsz¹
nagrodê  w wysokoœci 40 tys.z³  dla Pracowni
Architektonicznej 1997 sp z o.o., zaœ drug¹ nagrodê dla
Autorskiej pracowni Architektonicznej – Jacek Bu³at.
Wyró¿nienia dosta³y: Pracownia Autorska i Biuro Prawne
H.J. Buszkiewicz sp z o.o. oraz Architekt Stanis³aw
Terlikiewicz z Wiednia. Maciej Mêczyñski

Projekt budynku 
dla Centrum
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P
ierwsza czytelnia dla studentów niepe³nospraw-
nych wzrokowo zosta³a otwarta na Wydzia³ach
Nauk Spo³ecznych i Studiów Edukacyjnych,
póŸniej pojawi³y siê kolejne, m.in. w Bibliotece
Wydzia³u Neofilologii. Na miejscu niewidomi

mog¹ korzystaæ z urz¹dzeñ, które pozwalaj¹ im czytaæ, pra-
cowaæ przy komputerze czy surfowaæ w Internecie. Rzeczy
tylko z pozoru codzienne w ¿yciu niepe³nosprawnego stu-
denta stanowi¹ wa¿ny element uniwersyteckiej edukacji. Co
to za urz¹dzenia? O to postanowiliœmy zapytaæ pana Hen-
ryka Lubawy i Bartosza Zakrzewskiego. Na rozmowê
umówiliœmy siê w Pracowni Biblioteki Ksi¹¿ki Mówionej w
Collegium Novum. 

Na UAM studiuje oko³o 70 studentów z dysfunkcj¹ wzro-
ku. Wœród nich s¹ zarówno osoby, o których mówi siê, ¿e
s¹ niepe³nosprawne wzrokowo, a mog¹ normalnie czytaæ,
ale te¿ tacy, którzy nie widz¹ nic. Dlatego wa¿ne jest, aby
w czytelniach znajdowa³y siê urz¹dzenia pozwalaj¹ce ko-
rzystaæ z ksi¹¿ek wszystkim studentom, niezale¿nie od wa-
dy wzroku. 

Komputery znajduj¹ce siê w czytelniach wyposa¿one s¹
w specjalistyczne oprogramowanie pozwalaj¹ce niewido-
mym sprawnie poruszaæ siê po systemie i jego aplikacjach.
S¹ to m.in. programy powiêkszaj¹ce, syntezatory mowy
oraz skanery. Dziêki nim niewidomy student mo¿e nie tyl-
ko korzystaæ z aplikacji komputerowych, ale tak¿e… czytaæ
ksi¹¿ki. Jak to mo¿liwe? Po skanowaniu strony ksi¹¿ki
obraz trafia do komputera, a tam zostaje przetransferowany
na tekst mówiony. Program z mow¹ syntetyczn¹ stanowi
równie¿ nieocenion¹ pomoc w poruszaniu siê w wybra-
nych aplikacjach komputerowych. Komputer „mówi”, jakie
dzia³ania s¹ obecnie wykonywane na ekranie. Osoba nie-
widz¹ca mo¿e za pomoc¹ tego oprogramowania tak¿e ko-
rzystaæ z Internetu. Program informuje niewidomego, ile
nag³ówków znajduje siê na stronie. W ten sposób mo¿e on
przeszukiwaæ Internet, a nag³ówek znajduj¹cy siê na stronie
prowadzi do interesuj¹cej go informacji. – Tutaj jednak ro-
dzi siê pytanie – mówi Lubawy – na ile strony www s¹ do
tego przystosowane? Okazuje siê, ¿e s¹ to zabiegi, które nie
wymagaj¹ wiêkszego nak³adu pracy. Tymczasem takich
stron jest jeszcze niewiele. – Co tu du¿o mówiæ. Warto so-
bie ju¿ teraz zadaæ pytanie, czy nasza strona uniwersytecka
jest odpowiednio przygotowana? – gorzko puentujê wypo-
wiedŸ Lubawy. 

Powiêkszalnik
Studenci z wad¹ wzroku uniemo¿liwiaj¹c¹ czytanie mog¹
skorzystaæ z powiêkszalnika. – Jako osoba niedowidz¹ca –
t³umaczy³ nam Lubawy – musia³bym czytaæ ksi¹¿kê za po-
moc¹ lupy. Proszê zobaczyæ: by³oby to bardzo nieefektyw-
ne, mêcz¹ce dla oka, a ponadto obraz by³by bardzo znie-
kszta³cony. Dla studenta, który przed sesj¹ musi przeczytaæ
co najmniej kilka podrêczników, powiêkszalnik to du¿e
udogodnienie. W chwili obecnej na Uniwersytecie znajduj¹
siê trzy takie urz¹dzenia. Najbardziej nowoczesny powiêk-
szalnik ufundowany zosta³ przez Ogólnopolsk¹ Fundacjê
Edukacji Komputerowej. W Poznaniu znajduj¹ siê tylko
dwa tej klasy urz¹dzenia. Pracuj¹c przy tym urz¹dzeniu, stu-
dent ma mo¿liwoœæ w dowolny sposób regulowaæ wyœwie-
tlany obraz. Po umieszczeniu ksi¹¿ki w powiêkszalniku

strona jest skanowana, po czym jej obraz zostaje za pomo-
c¹ uk³adu optycznego wyœwietlony na ekranie. Tekst prze-
suwa siê sam i jest mo¿liwoœæ, w zale¿noœci od dysfunkcji
wzorku, regulacji koloru t³a, liter. 

Daisy
W Pracowni Biblioteki Ksi¹¿ki Mówionej mieszcz¹cej siê w
Collegium Novum znajduje siê profesjonalnie wyposa¿one
studio nagrañ. Obecnie pracuje siê tutaj nad przygotowa-
niem ksi¹¿ek w formacie Daisy (skrót pochodzi od nazwy
konsorcjum Digital Accessible Information). Pierwsza zosta-
³a ju¿ opracowana, jest to „O dowodach sofistycznych” Ary-
stotelesa. Ksi¹¿ka zapisana w tym formacie pozwala na
swobodn¹ nawigacjê po nagranym tekœcie. Dlaczego to ta-
kie wa¿ne? Ksi¹¿ka zapisana na taœmie magnetofonowej
zajmuje kilkadziesi¹t kaset, np. „Potop” H. Sienkiewicza. –
60. Ksi¹¿ka nagrana w formacie mp3 stanowi pewne udo-
godnienie, bo nawet tak obszerne pozycje – dziêki kompre-
sji – mog¹ zmieœciæ siê na jednej p³ycie CD. Jednak, nieste-
ty, osoba s³uchaj¹ca nagrania nie mo¿e swobodnie wyszu-
kiwaæ w ksi¹¿ce interesuj¹cych j¹ fragmentów. – Jest to bar-
dzo wa¿ne, zw³aszcza w przypadku podrêczników akade-
mickich – mówi Lubawy. – Niewidomy student musi s³u-
chaæ ca³ego wielogodzinnego nagrania, aby zapoznaæ siê,
np. z potrzebnym mu do zajêæ jednym rozdzia³em. Tymcza-
sem, jeœli podrêcznik przygotowany jest w formacie Daisy,
s³uchacz mo¿e przeszukiwaæ rozdzia³y i nawigowaæ po ich
zawartoœci. 

Koñcz¹c wizytê w Collegium Novum, mieliœmy okazjê
zaobserwowaæ, jak w praktyce wygl¹da dostêp do tych
urz¹dzeñ w czytelni. Niestety, jak siê okazuje, zdarza siê, ¿e
komputery przeznaczone dla niewidomych u¿ytkowane s¹
równie¿ przez zdrowych studentów. Szkoda, ¿e trzeba ucie-
kaæ siê do wybiegów, aby chroniæ przestrzeñ uniwersytec-
kiej egzystencji niewidomych.

Magdalena Zió³ek

Biblioteka ksi¹¿ki mówionej

Wypowiedz mi ksi¹¿kê 
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•• Panie Doktorze, z wielk¹ precyzj¹ poda³ mi Pan drogê
do swojego mieszkania? 
– I pomyœla³a Pani, ¿e to kpina: „prowadzi mnie niewi-

domy”! Mam wyobraŸniê ruchow¹, jad¹c samochodem,
zwykle dopytujê siê o nowe „zasadzki”. A tê drogê znam jeszcze
z czasów, kiedy widzia³em. Wie Pani, kiedy wszed³em w
œrodowisko akademickie, zauwa¿y³em, ¿e ludzie maj¹ pro-
blem z moim inwalidztwem. Wielokrotnie musia³em po-
twierdzaæ, ¿e niewidomy mo¿e pracowaæ naukowo. 

•• Kr¹¿¹ o panu legendy. Podobno wyprowadza Pan wzo-
ry w pamiêci? 
– No tak! A w³aœciwie dlaczego wydaje siê Pani to dziw-

ne? Cz³owiek pewnych rzeczy mo¿e siê nauczyæ. Kiedy ro-
biliœmy badania dla archeologów w Grzybowie, musia³em
nauczyæ siê obs³ugi aparatury: elektronicznej, optycznej, a¿
do komputerowej w³¹cznie. Policzy³em sobie, ¿e na stano-
wisku pomiarowym znajduj¹ siê 24 wtyczki i nauczy³em siê,
jakie efekty mog¹ zaistnieæ, kiedy któraœ z nich nie kontak-
tuje. W trakcie tych badañ znaleŸliœmy pierwotne grodzisko,
pochodz¹ce z pocz¹tków X wieku, wytyczyliœmy przebieg
jego wa³ów. Prof. Zofia Kurnatowska, dziêkuj¹c nam za
wspó³pracê, powiedzia³a, ¿e zaoszczêdziliœmy im kilkadzie-
si¹t lat pracy. A badania prowadzi³em g³ównie z osobami z
zewn¹trz, wiêkszoœæ z nich po raz pierwszy mia³a w rêku
urz¹dzenia pomiarowe. 

•• Na czym polega³y te badania? 
– To by³a tzw. metoda elektrooporowa, polegaj¹ca na

mierzeniu oporu ziemi. W ten sposób mo¿na wykryæ obiek-
ty znajduj¹ce siê pod ziemi¹. Dopracowaliœmy j¹ razem z
prof. Henrykiem Szyd³owskim w trakcie przesz³o 10-letnich
badañ nad radiestezj¹. 

•• Podobno zaczyna³ Pan pracê na uczelni jako entuzja-
sta ró¿d¿karstwa? Czy to prawda? 
– Tak, ale po 7 latach ciê¿kiej pracy doszliœmy do wnio-

sku z prof. Szyd³owskim, ¿e nie jest to zjawisko naukowe i
nie ma ono nic wspólnego z fizyk¹. 

•• Jak do tego dosz³o? 
– Radiestezja sk³ada siê z trzech elementów. Po pierw-

sze, ¿e istniej¹ ¿y³y wodne, po drugie ¿y³y te promieniuj¹ i
w koñcu, ¿e radiesteta mo¿e to promieniowanie wykryæ. W
trakcie badañ doszliœmy do wniosku, ¿e wszystkie te trzy
za³o¿enia s¹ fa³szywe. ¯y³y wodne s¹ rzadkoœci¹, z regu³y
s¹ to rozleg³e pok³ady mokrego piasku. Z medycznego
punktu widzenia nie ma organu, który reagowa³by na pro-
mieniowanie. Sprawdziliœmy te¿, ¿e ró¿d¿karze potrafi¹ nie-
znacznym ruchem rêki wprawiæ wahade³ko czy ró¿d¿kê w
ruch. Oczywiœcie, tego wszystkiego musieliœmy siê dowie-
dzieæ. Koledzy nagrywali mi na taœmy literaturê na ten te-
mat, s³ucha³em audycji radiowych. Nawi¹zywaliœmy wspó³-
pracê z ró¿d¿karzami, geografami i innymi specjalistami,
uczyliœmy siê obs³ugi urz¹dzeñ pomiarowych. 

•• Jak to siê sta³o, ¿e trafi³ Pan na fizykê? 
– Wzrok traci³em powoli, to by³ zanik siatkówki. Pierw-

sz¹ pomoc stanowi³ dla mnie magnetofon, pamiêtam, ¿e
wa¿y³ oko³o 20–30 kilogramów. Do doktoratu koledzy na-
grywali mi na taœmê potrzebne ksi¹¿ki i publikacje. Mój ko-
lega, prof. Wojciech Nawrocik, za³atwi³ dla mnie magneto-
fon szpulowy, potem inny kolega przyniós³ mi magnetofon
kasetowy. To, ¿e studiowa³em fizykê, ca³y czas mi pomaga,
chocia¿by w nauce obs³ugi komputera. Jestem chyba jed-
nym z niewielu niewidomych, pracuj¹cych w œrodowisku
Linux. Szkoda, bo wszystkie problemy muszê sam rozwi¹-
zywaæ. 

•• Jak wspomina Pan swoje pierwsze lata pracy na
UAM? 
– Mia³em k³opoty z ukoñczeniem doktoratu. Stosunki w

zak³adzie nie by³y najlepsze, poza tym „podpad³em” partii.
Mój ojciec by³ podpu³kownikiem i zgin¹³ w Starobielsku, lu-
bi³em te¿ opowiadaæ dowcipy polityczne. Uwa¿ano, ¿e nie
mogê mieæ zajêæ ze studentami i chciano mnie przenieœæ do
PAN–u. Na szczêœcie prof. Arkadiusz Piekara przeciwstawi³
siê i zaproponowa³ mi etat techniczny. Zgodzi³em siê na to,
kiedy okaza³o siê, ¿e bêdê móg³ zaj¹æ siê tym, co mnie naj-
bardziej interesuje. Wtedy to by³a radiestezja. Razem z prof.
Szyd³owskim zaczêliœmy jeŸdziæ na obozy ze studentami, na
których prowadziliœmy nasze badania. 

•• To by³y obozy naukowe?
– Tak, ale proszê pamiêtaæ, ¿e czasy by³y specyficzne.

By³ taki jeden obóz, przed którym siedzia³em przy telefo-
nie „z dusz¹ na ramieniu” i czeka³em, co siê jeszcze wy-
darzy. Najpierw dowiedzia³em siê, ¿e nie mo¿emy liczyæ
na obiady na miejscu. Potem, kiedy (w ramach oszczêd-
noœci) zdecydowaliœmy siê sami je gotowaæ, nie mogliœmy
wypo¿yczyæ uniwersyteckich butli gazowych, bo studen-
ci wyjechali z nimi na Wêgry i je sprzedali. W szkole, w
której mieszkaliœmy, by³a awaria sieci wodoci¹gowej.
Mieliœmy wodê o zapachu gnojówki, a nasi studenci zo-
stali zmuszeni do kopania rowu pod now¹ rurê. Na tym
obozie ws³awi³ siê obecny dziekan fizyki, podobno naj-
zrêczniej podrzuca³ placki ziemniaczane na patelni. Zre-
szt¹ tych przygód by³o znacznie wiêcej. Bywa³o, ¿e nasi
studenci wynajmowali siê w gospodarstwach przy ¿ni-
wach i w ten sposób „za³atwiali dla nas obiady”. Gospo-
dynie, jak widzia³y te wystaj¹ce ¿ebra, obdarowywa³y ich
prowiantem. 

•• Czym Pan siê teraz zajmuje? 
– Skoñczy³a mi siê praca dla archeologów, tu pod œcia-

n¹, widzi Pani, stoj¹ urz¹dzenia. Tego wszystkiego dorabia-
liœmy siê latami. Teraz siedzê przed komputerem i przegry-
wam pewne rzeczy z kaset na mp3. W sumie szkoda mi
tych obozów, dla mnie to by³a forma wypoczynku na œwie-
¿ym powietrzu. 

Dziêkujê za rozmowê

Czy fizykê 
trzeba zobaczyæ?
– Ludziom trudno by³o uwierzyæ, ¿e niewidomy fizyk mo¿e prowadziæ badania naukowe.
Przeprowadza³em je i to z ludŸmi, którzy czêsto po raz pierwszy mieli przyrz¹d pomiarowy 
w d³oni. Z dr. Przemys³awem Kiszkowskim, emerytowanym pracownikiem Wydzia³u Fizyki
UAM, wspó³autorem artyku³u „Radiestezja a nauka” rozmawia Magdalena Zió³ek. 
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Jeœli ktoœ waha³ siê, czy pójœæ w Dzieñ Matki do Auli
UAM na „Baœnie” Hansa Christiana Andersena i zrezy-
gnowa³, mo¿e tylko ¿a³owaæ. Choæ wiêkszoœæ prezenta-

cji z cyklu Verba Sacra – Wielka Klasyka to wspania³e wy-
darzenia artystyczne, jednak takiej uczty s³owa i wyobraŸni,
jak¹ okaza³y siê teksty duñskiego pisarza w rewelacyjnej in-
terpretacji Mariana Opani, ju¿ dawno nie by³o. Poza znako-
mitym aktorem oraz re¿yserem cyklu Przemys³awem Basiñ-
skim, który go wybra³ do tej lektury, ogromna to zas³uga
autorki niezwykle ciekawego wprowadzenia, nowego prze-
k³adu znanych i nieznanych tekstów Andersena, która ze-
stawi³a poruszaj¹co-wzruszaj¹co-zabawny wybór utworów
na 75. ju¿ prezentacjê Verba Sacra. Autork¹ t¹ zaœ by³a wy-
bitna znawczyni Andersena, absolwentka poznañskiej skan-
dynawistyki, dyrektor Duñskiego Instytutu Kultury w War-
szawie Bogus³awa Sochañska. Re¿yser zadba³ te¿ jak zwy-
kle o oprawê muzyczn¹. Tym razem swoje umiejêtnoœci za-
prezentowali uczniowie poznañskiej szko³y talentów, czyli
Ogólnokszta³c¹cej Szko³y Muzycznej I stopnia im. H. Wie-
niawskiego i Pañstwowej Szko³y Muzycznej II stopnia im. F.
Chopina w Poznaniu. 

Ma³o kto nie zna baœni Andersena – „Calineczki”,
„Dziewczynki z zapa³kami”, „Królowej Œniegu”, „Choinki”
itp. Jednak spoœród znanych tytu³ów w wyborze Bogus³a-
wy Sochañskiej znalaz³ siê tylko „Œwiniopas”. T³umaczka
postanowi³a bowiem pokazaæ poznañskiej publicznoœci An-
dersena, którego – nie wiedzieæ dlaczego – w Polsce w
ogóle nie popularyzowano. A szkoda, bo okazuje siê, ¿e
duñski pisarz potrafi nie tylko wzruszaæ, ale tak¿e rozbawiæ
do ³ez, a zarazem zmusza do refleksji nad podstawowymi
w ¿yciu cz³owieka pytaniami o to, co jest najwa¿niejsze, co

nadaje sens ¿yciu, pracy, czemu warto poœwiêciæ swój trud,
sk¹d czerpaæ si³y i radoœæ ¿ycia. 

Choæ wœród widzów sporo by³o dzieci, jednak teksty An-
dersena zachwyci³y chyba w jeszcze wiêkszym stopniu do-
ros³¹ czêœæ widowni, która wszystkimi zmys³ami ch³onê³a
opowieœci p³yn¹ce ze sceny i poddawa³a siê emocjom w
nich zawartym, wzruszaj¹c siê przepiêknymi, a zupe³nie nie-
znanymi tekstami, jak metaforyczna opowieœæ o roli wiary w
¿yciu cz³owieka pt. „B³êkitne góry” czy historia ¯ydówki (ta-
ki te¿ tytu³ nosi opowieœæ), która przez ca³e ¿ycie ociera siê
o zakazane dla niej, bo tak zdecydowa³a jej matka na ³o¿u
œmierci, a fascynuj¹ce j¹ chrzeœcijañstwo (znakomity materia³
na lekcjê o wspó³istnieniu ¯ydów i innych nacji oraz o swo-
istym dialogu miêdzyreligijnym). Równie poruszaj¹ca jest
baœñ o „Krasnoludku u kupca”, w której obserwujemy m.in.,
jak mieszkaj¹cy dla miseczki kaszy z mas³em u kupca tytu-
³owy Krasnoludek w Wigiliê „zara¿a siê” od ubogiego stu-
denta ze strychu zachwytem dla poezji. I tak ¿yje miêdzy
jednym i drugim. „Podzielê siê miêdzy nich. Nie mogê ca³-
kiem zrezygnowaæ z kupca. Ze wzglêdu na kaszê!” – posta-
nawia Krasnoludek, a narrator dodaje: „I by³o to ca³kiem
ludzkie! My tak¿e chodzimy do kupca – po kaszê”. Nie spo-
sób te¿ przemilczeæ sporu pióra i ka³amarza o to, które z
nich jest twórc¹ dzie³ pisanych z ich udzia³em, z zupe³nym
pominiêciem osoby prawdziwego autora tekstu. „Jak¿e by-
³oby to beznadziejne, gdyby smyczek i skrzypce przechwa-
la³y siê tym, co robi¹! A jednak tak czêsto zachowujemy siê
my, ludzie, pisarz, artysta, wynalazca na polu nauki, dowód-
ca; pysznimy siê, przecie¿ jesteœmy wszyscy tylko instrumen-
tami, na których gra Pan; Jemu Jedynemu chwa³a” – komen-
tuje dysputê pióra i ka³amarza pisarz, który ich u¿ywa³. 

•• Jak Pan przyj¹³ zaproszenie do czytania „Baœni” An-
dersena w ramach Verba Sacra?
– Nie zdziwi³o mnie to, bo ostatnio sta³em siê specjalist¹

od czytania bajek. A to jakaœ fundacja prosi³a mnie, ¿ebym
przeczyta³ kilka baœni w³aœnie Andersena, a to teraz radio te¿
mnie zatrudnia przy czytaniu chyba 15 bajek, a to wydaw-
nictwo Springer prosi mnie o nagranie 25 bajek Charles`a
Perraulta. Lubiê czytaæ i powieœci, i bajki, i poezje, wiêc na
pocz¹tku traktowa³em to jako prezent dla dzieci, dla wnu-
ków, no a teraz powoli staje siê to moj¹ specjalnoœci¹. 

•• A nie zdziwi³o Pana to zestawienie: „Baœnie” Anderse-
na i Verba Sacra?

– Dopiero Pani to mi uzmys³owi³a. Przedtem nad tym
nie zastanawia³em siê, ale teraz, po takim ogl¹dzie tego, co
czyta³em, widzê, ¿e sacrum zajmuje poczesne miejsce w
tych baœniach. 

•• Z czego wczeœniej nie zdawaliœmy sobie sprawy…
– Nie zdawaliœmy sobie sprawy, ¿e Andersen by³ pisa-

rzem tak g³êboko wierz¹cym.

•• A Pan lubi³ „Baœnie” Andersena?
– Lubi³em. To by³a moja m³odoœæ. W czasach szkolnych

gra³em w „Nowych szatach króla”. Co prawda gra³em rolê
doœæ ma³o znacz¹c¹ – takiego trêbacza, herolda. A w ogóle

Nieznany Andersen

Marian Opania – specjalista od bajek 
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Salwy œmiechu wywo³a³a fantastycznie odegrana przez
Mariana Opaniê „straszna historia” o pewnej kurze, która
wyrwa³a sobie piórko i za¿artowa³a przy tym: „Im wiêcej
bêdê siê skubaæ, tym bêdê piêkniejsza”. ¯art potraktowany
serio w plotce przekazywanej z dzioba do dzioba mo¿na by
streœciæ parafraz¹ przys³owia: S³owo piórkiem wyleci, a po-
wróci piêcioma martwymi kurami… Finezyjny dowcip

przebija³ te¿ z baœni(?) „Narzeczeni” – o zbyt póŸno odwza-
jemnionej mi³oœci pi³ki do b¹ka oraz z historii o pewnej pa-
niusi z mopsem, a w³aœciwie o pogrzebie mopsa pt. „Ser-
deczny ¿al”. 

„Przyzwyczajeni do myœlenia o Andersenie jako o ba-
œniopisarzu (…) – uwa¿a Bogus³awa Sochañska – grzeszy-
my wobec niego niedostrzeganiem (…) drugiego dna jego
pisarstwa, przes³ania kierowanego do czytelnika doros³e-
go”. Niestety, w Polsce i w wielu innych krajach duñski pi-
sarz zosta³ zredukowany do autora ksi¹¿ek dla dzieci. „An-
dersen zosta³ nie tylko zamkniêty w dzieciêcym pokoju, ale
i ograbiony z wielu wartoœci”. Jednym z powodów takiej
„redukcji” s¹ przek³ady polskie „z drugiej rêki”, a mianowi-
cie oparte na sentymentalnych i nierzadko b³êdnych prze-
k³adach niemieckich z XIX w. Do utrwalenia obrazu pisa-
rza jako autora baœni dla dzieci przyczyni³y siê zw³aszcza
miêdzywojenne przek³ady Cecylii Niewiadomskiej, która
wycina³a z tekstów fragmenty, jej zdaniem jako pedagoga,
nie nadaj¹ce siê dla dzieci i dopisywa³a w³asne komenta-
rze(!). „To nie dzieci chcia³ wychowywaæ Andersen, ale
przede wszystkim podj¹³ ryzykown¹, jak siê okaza³o, próbê
wychowania doros³ego, który zatraci³ w sobie dziecko” –
podkreœla autorka wprowadzenia. Wiele tekstów Anderse-
na jest piêknym œwiadectwem wiary w Boga i uwielbienia
dla Stwórcy wyra¿onego w bardzo naturalny, a przez to
wiarygodny sposób, ale tego wizerunku autora prawie nie
znamy. Pisarz pragn¹³ „zaraziæ” czytelnika swoj¹ wiar¹ w
dobro, w przysz³oœæ, w cz³owieka, „dzieciêc¹” ufnoœci¹,
szczeroœci¹, nauczyæ go zachwytu nad œwiatem i umiejêtno-
œci dostrzegania sensu ¿ycia jako daru Boga. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

mia³em „Baœnie” kupione przez mamê i czytywa³em je. 

•• Jak odebra³ Pan nowy wybór?
– Oprócz „Œwiniopasa”, którego bardzo dobrze zna³em,

wszystkie baœnie by³y mi nieznane. Piêkne, piêkne. Kom-
pletnie inny Andersen 

•• A co Pan zapamiêta najbardziej z dzisiejszego spotka-
nia z Andersenem?
– Myœlê, ¿e „¯ydówkê” – bo jest to tak inna od pozosta³ych

i tak ciekawa przypowieœæ, a nie bajka, no i kilka œmieszna-
wych baœni, jak o tej kurce, co zgubi³a piórko czy o tym piórze
i ka³amarzu. W ka¿dym razie Andersen od innej strony.

„Baœnie” Andersena zajmuj¹ drugie po
Biblii miejsce wœród ksi¹¿ek t³umaczo-
nych na najwiêksz¹ liczbê jêzyków œwia-
ta i pod wzglêdem liczby wydañ. Jednak
najczêœciej w starych t³umaczeniach i
wyborach. Kto by³ na majowej prezenta-
cji Verba Sacra, nie ma w¹tpliwoœci, ¿e
warto siêgaæ po nowe przek³ady, a kto
nie by³, powinien przekonaæ siê sam.
Us³yszeæ nieznane teksty duñskiego pi-
sarza w mistrzowskiej interpretacji Ma-
riana Opani na ¿ywo bêdzie ju¿ pewnie
trudniej... 
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zy studentów Wydzia³u Fizyki mo¿e zafascynowaæ
„Pan Tadeusz”? Jak najbardziej tak. Najlepszym tego
dowodem by³o pierwsze poznañskie publiczne czy-

tanie naszej epopei narodowej w Muzycznej Wadze (1
czerwca), zorganizowane przez studentów re¿yserii dŸwiê-
ku Wydzia³u Fizyki UAM pod kierunkiem znanego re¿yse-
ra Przemys³awa Basiñskiego we wspó³pracy z Radiem „Mer-
kury” i Towarzystwem Przyjació³ Wilna i Ziemi Wileñskiej.

Wszystko zaczê³o siê na zajêciach z dykcji i form arty-
stycznych na re¿yserii dŸwiêku, które prowadzi Przemys³aw
Basiñski. Re¿yser i pedagog zaproponowa³ æwiczenia na
tekœcie „Pana Tadeusza”. – Zobaczy³em, ¿e studenci zainte-
resowali siê tekstem, a potem, kiedy im pokaza³em, jak to
mo¿na interpretowaæ, to ju¿ tylko chcieli czytaæ – opowia-
da P. Basiñski. – Podsun¹³em im myœl, ¿e mog¹ to zrobiæ
publicznie, np. poprzez relacjê radiow¹ lub internetow¹.
Szesnaœcie osób by³o gotowych wyjœæ poza zajêcia. Re¿yser
i pedagog zainteresowa³ zatem projektem Jana Babczyszy-
na – prezesa Stowarzyszenia Edukacyjnego MCA i zarazem
szefa Muzycznej Wagi oraz Piotra Frydryszka – prezesa Ra-
dia „Merkury”. Pomys³ bardzo spodoba³ siê te¿ Towarzy-
stwu Przyjació³ Wilna i Ziemi Wileñskiej, które bardzo sponta-
nicznie w³¹czy³o siê w rozpropagowanie przedsiêwziêcia.
Efekt by³ taki, ¿e a¿ ok. 30 cz³onków Towarzystwa w³¹czy-
³o siê w czytanie w Muzycznej Wadze, a ponadto do lektu-
ry co jakiœ czas w³¹czali siê aktorzy Teatru Polskiego w Wil-
nie, którzy czytali „Pana Tadeusza”... przez telefon! 

Wielkie czytanie
Wielkie czytanie zaczê³o siê w po³udnie wspólnym odczy-
taniem „Inwokacji” na stopniach Ratusza. Potem organiza-
torzy i uczestnicy spotkania przeszli przy dŸwiêkach „Polo-
neza” M. K. Ogiñskiego do Muzycznej Wagi i tam czytali da-
lej bez przerwy do godz. 22.15. W imprezie wziê³o udzia³
ponad 100 osób – oprócz studentów i cz³onków TPWiZW
tak¿e uczniowie, biznesmeni, duchowni, przedsiêbiorcy.
Zapisy odbywa³y siê na bie¿¹co. Okaza³o siê, ¿e lektura tak
spodoba³a siê uczestnikom, ¿e wielu z nich czyta³o d³u¿sze
fragmenty ni¿ im wyznaczono (2–3 strony). Czêœæ osób za-
chêcona apelem P. Basiñskiego przynios³a swoje egzempla-
rze „Pana Tadeusza”, inni czytali z ró¿nych wydañ przygo-
towanych przez organizatorów. Miêdzy innymi Piotr Frydry-
szek i prezes TPWiZW Ryszard Liminowicz czytali z tzw.
Wydania Narodowego. Jeœli w danym momencie brakowa-

³o lektora z zewn¹trz, dodatkowo czytali studenci re¿yserii
dŸwiêku. Relacji z niecodziennej imprezy mo¿na by³o s³u-
chaæ co godzinê w Radiu „Merkury”, które prowadzi³o tak-
¿e rozmowy z jej uczestnikami. Dla upamiêtnienia tego spotka-
nia Stowarzyszenie Edukacyjne MCA przygotowa³o pieczêæ
z napisem: „Wielkie czytanie Pana Tadeusza w Poznaniu, 1
czerwca 2008 r.”. Ka¿dy z uczestników otrzymywa³ taki
stempel w swoim egzemplarzu „Pana Tadeusza” lub na po-
cztówce. Spotkanie zakoñczy³o siê wspólnym odczytaniem
ostatniego fragmentu „Poloneza czas zacz¹æ…”. 

Potrzeba udzia³u w kulturze
Do zorganizowania tego typu spotkania w Poznaniu Prze-
mys³awa Basiñskiego zainspirowa³o czytanie „Pana Tade-
usza” przez Andrzeja Seweryna, które w ubieg³ym roku zor-
ganizowa³ w Gdañsku. Podczas podpisywania egzemplarzy
ksi¹¿ki, które ludzie przynosili ze sob¹, jedna z m³odych
kobiet zapyta³a z wyrzutem: „Dlaczego czêœciej nie robi siê
takich rzeczy?”. Dla re¿ysera by³ to wyraŸny sygna³, i¿ ist-
nieje potrzeba takich spotkañ. Zajêcia z dykcji i form arty-
stycznych potwierdzi³y to zapotrzebowanie. – Dla mnie fa-
scynuj¹ce jest to, ¿e czytali – i to bardzo piêknie – studen-
ci, którzy normalnie stoj¹ z drugiej strony – za sto³em mi-
kserskim – mówi P. Basiñski. – To, ¿e odwa¿yli siê wyst¹-
piæ publicznie, jest wspania³e! Zdaniem re¿ysera wielkie
czytanie „Pana Tadeusza” pokaza³o, ¿e zbyt rzadko propo-
nujemy m³odym ludziom tak¹ formê publicznego uczestnic-
twa w kulturze. – By³em bardzo zadowolony, ¿e zajêcia z
dykcji mog¹ mieæ taki skutek, ¿e studentów zafascynowa³
„Pan Tadeusz”. Okaza³o siê, ¿e nie jest przestarza³y, ¿e prze-
mawia do czytelników niezale¿nie od wieku – dodaje re¿y-
ser, którego zdaniem fenomen takiego publicznego g³oœne-
go czytania jest ci¹gle jeszcze do odkrycia. 

Przemys³aw Basiñski chcia³by kontynuowaæ tê now¹ ini-
cjatywê, której celem jest przywracanie dzie³u literackiemu
jego odbiorcy oraz budzenie œwiadomoœci dziedzictwa kul-
tury nie jako skansenu lekturowego, ale jako wspólnoty,
zw³aszcza u m³odzie¿y. Wydarzenie poznañskie mog³oby
mieæ wymiar ogólnopolski. Mog³aby to byæ tak¿e inicjatywa
promuj¹ca Uniwersytet, bo zorganizowana dziêki zapa³owi
studentów Wydzia³u Fizyki, którzy choæ nie s¹ humanistami,
okazali siê bardzo wra¿liwi na piêkno literatury i zdolni ja-
ko lektorzy. Czekamy zatem na kolejne wielkie czytanie.

Danuta Chodera-Lewandowicz

Wielkie czytanie 
Od re¿yserii dŸwiêku do „Pana Tadeusza”

Prezes Frydryszek wybra³ koncert WojskiegoRozpoczêliœmy od inwokacji na schodach Ratusza

FO
T.

 X
2
 J

AC
EK

 B
AS

IÑ
S
K
I



AAula koncertowa

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
6
 (
1
7
7
) 

c
ze

rw
ie
c
 2

0
0
8

29

ku
ltu
ra

•• Jak co roku urodziny naszego Uniwersytetu (7. V) zgro-
madzi³y w auli uczelnian¹ wspólnotê, aby pos³uchaæ mu-
zyki. Tym razem by³a to przede wszystkim G-durowa
Msza Franciszka Schuberta w wykonaniu solistów: Ma-
rzeny Micha³owskiej, Krzysztofa Szmyta i Jaros³awa Brê-
ka oraz Chóru Kameralnego UAM (przygotowanego
przez Krzysztofa Szydzisza) i Orkiestry Kameralnej PR
„Amadeus” – g³ówny punkt programu uroczystego kon-
certu. Otworzy³o go s³owo powitalne rektora, prof. Stani-
s³awa Lorenca oraz popularny fina³owy temat Uwertury
do opery G. Rossiniego „Wilhelm Tell” i I Suita Duñczy-
ka Carla Nielsena. T¹ czêœci¹ dyrygowa³a Anna Mróz.
Matka m³odej artystki, dyr Agnieszka Duczmal przejê³a
batutê po przerwie. Gdy wybrzmia³y ostatnie takty dzie-
³a Schuberta, maestra wysz³a na estradê z dwoma wielki-
mi kwiatami. Rozkwitniêty wrêczy³a rektorowi S. Loren-
cowi – z podziêkowaniem za jego dwie kadencje otwar-
tego serca dla muzyki na Uniwersytecie. Jeszcze za-
mkniête kwiecie otrzyma³ rektor-elekt, prof. Bronis³aw
Marciniak – z ¿yczeniami kontynuacji dzie³a swych po-
przedników. Zapewnienie o tym pad³o natychmiast! Z
estrady natomiast pop³ynê³a artystyczna dedykacja dla
obu Magnificencji: Händlowskie „Alleluja”. Piêkne dope³-
nienie spotkania w wieczór 89. urodzin Alma Mater.

•• Muzyka francuska bez reszty wype³ni³a koncert filharmo-
ników (9. V). Dwa tañce na harfê i smyczki Claude`a De-
bussy`ego z solowym popisem Pauliny Porazinskiej oraz
Koncert organowy Francisa Poulenca z prof. El¿biet¹ Ka-
rolak, wirtuozem i pedagogiem, przypomnia³y szerszej rze-
szy s³uchaczy o talentach artystek poznañskich. „Trzy poe-
maty na g³os i orkiestrê” Maurice Ravela zaœpiewa³a Fran-
cuzka Roxanne Comiotto. Sama orkiestra mog³a zaistnieæ
w czterech fragmentach ze znanych dwóch suit „Arlezjanka”
Georgesa Bizeta. Dyrygowa³ francuski kapelmistrz Jacques
Pesi. S³owo wprowadzenia – Janusz Kempiñski.

•• Æwieræ wieku temu powsta³ w Wiedniu kwartet kontra-
basistów, zwany „Circus Bassissimus”, z³o¿ony z artystów,
graj¹cych tak¿e w s³ynnej orkiestrze filharmoników wie-
deñskich. Z du¿ym zatem zainteresowaniem czekaliœmy
na ich wystêp w Poznaniu (16. V). Tymczasem czterech
muzyków (dwóch rodaków), zaproponowa³o dziwn¹
mieszankê, na ogó³ bardzo znanych utworów w ma³o
ciekawych aran¿acjach i na poziomie doœæ przeciêtnej
wirtuozerii. Próbowano wiêc s³owem nawi¹zaæ kontakt z
publicznoœci¹. Niestety, angielski tekst, nawet momenta-
mi dowcipny, dociera³ tylko do czêœci s³uchaczy. Szkoda.

•• Trzynaœcie razy „Poznañskie S³owiki” œpiewa³y Janowi
Paw³owi II. Papie¿ darzy³ chór i jego twórcê szczególn¹
sympati¹. Na 88. rocznicê urodzin Karola Wojty³y (18. V)
prof. Stefan Stuligrosz przygotowa³ wiêc w Filharmonii
nadzwyczajny koncert utworów muzyki sakralnej: C.
Francka, J. Maklakiewicza, H. M. Góreckiego, F. Nowo-
wiejskiego i kilka w³asnych kompozycji. Katarzyna Ho-
³ysz bardzo piêknie zaœpiewa³a s³ynny motet „Panis An-
gelicus” C. Francka i „Ave Maria” S. Stuligrosza, organista
S³awomir Kamiñski towarzyszy³ chórowi, a Profesor dy-
rygowa³ i snu³ opowieœæ o spotkaniach z Ojcem Œwiêtym.

•• 387. Koncertem Poznañskim (24. V) dyrygowa³ Krzysztof
S³owiñski, urodzony 1954 r. w Poznaniu, gdy matka M.
Górzyñska by³a aktork¹ w Teatrze Polskim, ojciec W³ady-
s³aw S³owiñski kapelmistrzem w Operze, a dziadek Zdzi-
s³aw Górzyñski – jej dyrektorem. Jesieni¹ 1999 r. wnuk na
krótko zjawi³ siê w Teatrze Wielkim; œladem swych
przodków – obj¹³ kierownictwo muzyczne premiery
„Parsifala”, arcytrudnego dzie³a Wagnera. I jakkolwiek ku-
pi³... mieszkanie na Je¿ycach, artystycznie spe³nia siê po-
za rodzinnym miastem. Dobrze zatem, i¿ wreszcie zoba-
czyliœmy dyrygenta na naszej estradzie symfonicznej. Z
filharmonikami poznañskimi wykona³ bardzo interesuj¹-
cy program: Divertimento „Meine kleine Haydn Musik”
Henryka Czy¿a, „Concertino da camera” Jacquesa Iberta
z saksofonistk¹ Alin¹ Mleczko w partii solowej oraz V
Symfoniê Franza Schuberta. Zderzenie XX–wiecznej mu-
zyki z przyk³adem najczystszego romantyzmu komento-
wa³ – jak zwykle – Krzysztof Szaniecki, ju¿ 5 lat przybli-
¿aj¹cy tajemnice Polihymnii s³uchaczom tego cyklu. 

•• „Mosty Pieœni” (29. V) to cykl koncertów Chóru Akade-
mickiego UAM, na które zaprasza siê do wspólnego œpie-
wania zespo³y z ró¿nych stron œwiata. Po goœciach z Taj-
wanu, Sankt Petersburga i USA, tym razem urz¹dzono
wieczór z dwoma chórami ¿eñskimi z Japonii: chórami
Yo No Kai i Canna z miasta Nagoya pod dyr. pani Hiro-
ko Nagatomo. Jacek Sykulski wspar³ chór uniwersytecki
kilkoma sopranami i altami z tak¿e swego Poznañskiego
Chóru Ch³opiêcego. Po prezentacjach poszczególnych
zespo³ów urozmaiconymi zestawami utworów dawnej i
wspó³czesnej twórczoœci, fina³em spotkania by³ rzecz ja-
sna – wspólny œpiew... „Góralu, czy ci nie ¿al”. 

•• Najznakomitsi wirtuozi fortepianu wszystkich pokoleñ
grali ju¿ w naszej auli. Po raz pierwszy (30. V) do listy
najm³odszych gwiazd do³¹czyli dwaj holenderscy ch³op-
cy: 14-letni Lukas i 11-letni Arthur Jussenowie. Od kilku
sezonów fascynuj¹ krytyków i melomanów coraz to in-
nego kraju. Wystêpuj¹ razem b¹dŸ osobno. Zapraszaj¹
ich do wspólnego muzykowania arcymistrzowie, okla-
skuj¹ koronowane g³owy. Za talent, ale i za urok, nor-
malnoœæ, za nieokazywanie manier cudownych dzieci.
Na bia³o ubrani – w koszulach i luŸnych spodniach –
omal wbiegli na estradê. Parê sekund skupienia i ju¿ po
prostu p³ynê³a muzyka: cudowny, jakby dla nich napisa-
ny, Mozartowski Koncert Es–dur na dwa fortepiany. Do-
œwiadczony dyrygent Marek Pijarowski kunsztownie sta-
pia³ brzmienie orkiestry z palet¹ dŸwiêków niecodzien-
nych solistów. Oklaskom – rzecz jasna – nie by³o koñca.
Spontaniczni, lecz ju¿ obyci z estradowymi zwyczajami,
artyœci œwietnie wyczuli moment bisów. Zasiedli wiêc do
jednej klawiatury i ponownie zdumiewali – Walcem A.
Berio oraz „Grami dzieciêcymi” G. Bizeta. Warto œledziæ
artystyczne drogi tych urokliwych kandydatów do grona
wielkich.
Po przerwie filharmonicy ze sw¹ koncertmistrzyni¹ An-
n¹ Zió³kowsk¹ (w licznych partiach solowych) i pod ba-
tut¹ szefa M. Pijarowskiego popisali siê „Szeherezad¹”
Miko³aja Rimski-Korsakowa. Ten „Nie tylko dla dzieci”
wieczór pozostanie d³ugo w pamiêci. (rp)
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P
i³karze Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza
zdominowali odbywaj¹ce siê w dniach 25-29 ma-
ja w B³a¿ejewku fina³y Mistrzostw Polski Szkó³
Wy¿szych w Pi³ce No¿nej. Nie dali nikomu szan-
sy w kategorii uniwersytetów i uplasowali siê na

trzecim miejscu wœród wszystkich szkó³ wy¿szych w kraju.
£ukasz Grobelski, jeden z zawodników, przypomina drogê
po laury. W dniach 12–13 maja zespó³ UAM rozgrywa³ eli-
minacje strefowe. Rywalami by³y reprezentacje: Uniwersyte-
tu Gdañskiego, WSG Bydgoszcz oraz Politechniki Poznañ-
skiej. W pierwszym meczu do bratobójczego pojedynku sta-
nê³y dwa poznañskie zespo³y. Jak zaznacza £ukasz, to spo-
tkanie okaza³o siê byæ decyduj¹ce a – jak na derby przysta-
³o – walka by³a niezwykle zaciêta, o czym œwiadczy rezultat
1:0 dla UAM. W drugim spotkaniu zespó³ odniós³ wy¿sze
zwyciêstwo (3:1) nad dru¿yn¹ z Gdañska. Pozosta³e spotka-
nia w grupie u³o¿y³y siê w ten sposób, ¿e bez wzglêdu na
rezultat ostatniego meczu zespó³ UAM zapewni³ sobie
pierwsze miejsce w grupie i awans do fina³ów. Nie oznacza-
³o to jednak poluzowania dyscypliny i dekoncentracji, bo-
wiem pi³karze dos³ownie roznieœli rywali z Bydgoszczy 10:1.
Z pierwszym miejscem „w kieszeni” pozostawa³o spokojnie
czekaæ na ostateczne rozgrywki. Odbywa³y siê one w ma-
lowniczo po³o¿onym oœrodku rekreacyjno–sportowym w
B³a¿ejewku. Najlepsze dru¿yny podzielone zosta³y na dwie
grupy, po cztery w ka¿dej. Pi³karze UAM tym razem zmie-
rzyæ siê mieli z zespo³ami: katowickiej Akademii Wychowa-
nia Fizycznego, Uniwersytetu Marii Sk³odowskiej-Curie z Lu-
blina i sto³eczn¹ Politechnik¹. Fina³y nie rozpoczê³y siê naj-
lepiej dla poznañskiego zespo³u, który uznaæ musia³ wy-
¿szoœæ pi³karzy z Katowic w przegranym 0:2 meczu. Trener
Zenon Jezierski potrafi³ jednak na bie¿¹co wskazaæ pope³-
nione b³êdy i zaplanowaæ lepsz¹ taktykê, bowiem kolejny
mecz z zespo³em z Lublina jego podopieczni wygrali 1:0.
Trzecie spotkanie – jak podkreœla £ukasz Grobelski – by³o
jednostronnym widowiskiem, bowiem pi³karze UAM nie da-
li szans kolegom z Warszawy, gromi¹c ich 5:0. Dorobek sze-
œciu punktów wystarczy³ na zajêcie drugiego miejsca w gru-
pie, co oznacza³o, ¿e w spotkaniu pó³fina³owym rywalem by³
zwyciêzca drugiej grupy – dru¿yna Wy¿szej Szko³y Edukacji

Medycznej w £odzi, która w sk³adzie ma wielu zawodników
drugoligowych. Pomimo dominacji przeciwnika, dru¿ynie
UAM uda³o siê zachowaæ czyste konto i zremisowaæ bez-
bramkowo. Poniewa¿ regulamin nie przewiduje dogrywek,
o rezultacie spotkania zadecydowaæ mia³y rzuty karne. Emo-
cje siêga³y zenitu, zw³aszcza ¿e po trzech seriach zespó³ z
Poznania prowadzi³ 2:0. Brakowa³o jednego lub dwóch tra-
fieñ albo obrony jednego strza³u przeciwnika. Niestety, pi³-
karze UAM nie wytrzymali nerwowo i obu strza³ów nie za-
mienili na bramki, co uda³o siê rywalom, którzy doprowa-
dzili do remisu. W kolejnej rundzie pi³karz UAM spud³owa³,
a jego rywalowi uda³o siê pokonaæ poznañskiego bramka-
rza. W ten sposób naszym zawodnikom przysz³o walczyæ o
trzecie miejsce z Politechnik¹ Gdañsk¹. W regulaminowym
czasie mecz zakoñczy³ siê remisem 1:1, a wiêc ponownie o
losie spotkania decydowaæ mia³a loteria, jak¹ s¹ rzuty jede-
nastki. Tym razem jednak to zawodnicy UAM okazali siê
mocniejsi psychicznie, bowiem pomimo tego, ¿e po trzech
seriach przegrywali 3:1, dwa kolejne uderzenia uda³o siê za-
mieniæ na bramki, czego nie dokonali rywale. Przy stanie 3:3
bramkarz zespo³u z Poznania – Adrian Szkudlarek fanta-
stycznie obroni³ strza³ przeciwnika, a jego kolega Oktawian
Solecki nie da³ szans bramkarzowi Politechniki Gdañskiej.
Po tym strzale pi³karze UAM rzucili siê do tañca i odœpiewa-
li trenerowi Zenonowi Jezierskiemu piosenkê zaczynaj¹c¹
siê od s³ów: „Z³ota korona tylko na g³owê Zenona”. Br¹zo-
wy medal wœród wszystkich szkó³ wy¿szych i z³oty w kate-
gorii uniwersytetów to ogromny sukces trenera, jego zawo-
dników i uczelni. Gratulujemy.

W rozgrywkach dru¿yna UAM, trenowana przez Zenona
Jezierskiego, wyst¹pi³a w sk³adzie: Adrian Szkudlarek, £u-
kasz B³aszczyk, Micha³ Azerewicz, Bartosz Janikowski, Szy-
mon Czerwiñski, Marian Weso³owski, Tomasz So³tysiak, Mi-
cha³ Tymek, £ukasz Grobelski, Jacek Kalbarczyk, Oskar
Lepczyñski, Tomasz Lewandowski, Piotr Pietras, Przemy-
s³aw Marciniak, Grzegorz Urbañski, Oktawian Solecki, Piotr
Madaj, Micha³ Garczyñski, £ukasz Cieœla, Tomasz Pawel-
czak, Maciej Kryszta³owski. 

Marcin Piechocki
wspó³praca £ukasz Grobelski

Z³oto i br¹z pi³karzy UAM

Od lewej stoj¹: Piotr Madaj, Micha³ Tymek, Adrian Szkudlarek, Bartosz Janikowski, Szymon Czerwiñski, 
Zenon Jezierski, Miros³aw Kowalewski, £ukasz B³aszczyk.
U do³u od lewej: Tomasz So³tysiak, £ukasz Grobelski, Micha³ Garczyñski, Przemys³aw Marciniak, 
Oktawian Solecki, Piotr Pietras, Oskar Lepczyñski.
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